
Ciekawe losy 
spadku po Paderewskim
Około 7 tysięcy zagranicznych spraw 
spadkowych w toku
Spadki na zablokowanych kontach w USA 
Trudności z rewindykacji) polskiego 
mienia z zagranicy

JAK Już informowaliśmy ostatnio przekazano Uniwersy
tetowi Jagiellońskiemu 20 tvs. funtów szlerlingów tytułem 
spadku po Paderewskim. Suma ta stanowi tylko niewielką 

część spadku p„ Ignacym Paderewskim. Powstała ona z na
leżności od znanej wytwórni płyt ..His Masters Voice“ za 
nagrania płytowe mistrza. O Ile płyty te nadal będą się 
cieszyły uznaniem miłośników muzyki. Uniwersytet Jagieł, 
loński będzie otrzymywał od firmy „His Masters Voice'* 
— jak obliczają — około 1000 funtów rocznie.

»Mazowsze« 
triumfuje nad lamizą

Najszybsza 
kobieta Polski Hf ZAKOPANEM odbyły 

się w dniach 24, 25, 
26. I br. indywidualne mi
strzostwa Polski w jeździł 
szybkiej na lodzie.

Na zdjęciu: H. Pile jeżyk 
(Turbina — Elbląg) zdobyła 
tytuł mistrzowski, ustanawia 
jąc nowe rekordy Polski na 
dystansach: 1000 m, 1500 m, 
3 000 m oraz w wieloboju 
wynikiem 213,250 pkt.

CAF — fot. Olszewski

WIELOKROTNY MORDERCA 

Wł. Mazurkiewicz 
został
stracony
RADA PAŃSTWA
NIE SKORZYSTAŁA Z PRAWA 
LASKI

WARSZAWA (Inf. wl.j.Jak się 
dowiadujemy Rada Państwa nie 
skorzystała z prawa łaski wobec 
wielokrotnego mordercy Włady
sława Mazurkiewicza, skazanego 
przez Sąd Wojewódzki w Krako
wie na karę śmierci. W związku 
s tym wyrok na Mazurkiewiczu 
został wykonany.

Ministerstwo Żeglugi 
popiera projekt 
utworzenia
Tow. Akcyjnego 
Budowy Statków

JAK już informowaliśmy 
w Szczecinie zawiązał 

komitet organizacyjny dla 
utworzenia Państwowo-Spo- 
lecznego Towarzystwa Akcyj 
nego Budowy Statków.

Celem działalności towarzy 
stwa będzie budowa floty 
handlowej, której eksploata
cja przynosiłaby zyski zarów
no państwu jak i prywatnym 
udziałowcom. Do chwili obe
cnej już 300 osób na Wybrze
żu zadeklarowało kupno u- 
działów towarzystwa na łącz 
ną sumę 800 tys.

W dniu M bm. przybiła do 
Warszawy delegacja komitetu or
ganizacyjnego towarzystwa, którą 
przyjął minister żeglugi — St. 
Darski 1 wiceminister T. Ocle- 
Myńskl.

Minister Darski podkreślił, te 
kierownictwo resortu żeglugi wl 
tą z uzńanlem tą nową Inicjaty
wę zmierzającą do rozbudowy na 
szej floty handlowej. 
Projekt statutu towarzystwa za
kłada, śo państwo wykupiłoby 
około 2« proc, jego akcl’ "• su
mo «• min. złotych.

SPADKOBIERCY i legatariu 
sze Ignacego Paderewskiego, za 
rowno osoby prywatne jak i róż 
ne instytucje, otrzymały swoje 
należności z większości krajów, 
w których znajdował się mają
tek wielkiego artysty polskiego 
Np. zgodnie z wolą zmarłego, 
jego ruchomości ze Szwajcarii 
zostały przekazane członkom 'o 
dżiny zamieszkałym w kraju, 
dzieła sztuki — Muzeum Na
rodowemu w Warszawie, rękopi 
sy muzyczne — Konserwatorium 
Warszawskiemu Ponadto ze 
Szwajcarii wpłynęło dla spad 
kobierców w Polsce 178 tys. fran 
ków szwajcarskich, a z Brazylii 
— 4 miliony cruzeiros.

(Dokończenie na str. 2)

Pomyślne rezultaty akcji »zagQszczania« lokali biurowych 
oraz przekazywania budynie ów przez Wojsko i MO
IM WYNIKU działalności komisji partyjno rządo- 

_ wej, która zajmowała się ścieśnianiem lokali 
biurowych 1 wygospodarowaniem nadwyżek Izb mie
szkalnych na terenie województwa koszalińskiego, 
uzyskano do chwili obecnej prawie 2 tys. pomiesz
czeń.

W Wojsku 
po Październiku
Dowódcy
SŁYNNYCH DYWIZJONÓW 
MYŚLIWSKICH 

302, 303, 304 
obejmują 
ODPOWIEDZIALNE 
FUNKCJE

w lotnictwie
IEDNYM z pierwszych „po 

"październikowych" posu-. 
nięć w wojsku, było powoła
nie do czynnej służby wielu 
oficerów lotnictwa. Są to bądź 
oficerowie zwolnieni w mi
nionym okresie wskutek nie
słusznych i nie uzasadnionych 
zarzutów, bądź też wstawieni 
w minionej wojnie lotnicy, 
którzy nie pełnili później służ 
by wojskowej, a których wyso 
kie kwalifikacje będzie można 
obecnie wykorzystać z pożyt
kiem dla rozwoju naszego lot
nictwa wojskowego.

WIĘKSZOŚĆ nowopowołanycłi 
— to piloci myśliwcy. Odbyli 
oni już pierwsze loty na dwu* 
sterowym odrzutowcu, a wkrót
ce zostaną przeszkoleni na kur 
sie teoretycznym i praktycz
nym.

Na kursie tyin spotkają się 
m. in. trzej dowódcy polskich 
dywizjonów myśliwskich z RAT: 
mjr Witold Lokuciewski z wala 
winnego w „bitwie o Anglię14 
dywizjonu .303. mjr Ignacy Ol
szewski z dywizjonu 302, który 
po wojnie ukończył Politechni
kę w Polsce oraz mjr Wacław 
Król z dywizjonu 304. Zostanie 
również przeszkolony mjr Sta 
nisław Skalski oraz por. Zdzi
sław Skrzydlewski, którego 
przed trzema laty wmieszano w 
sprawę ucieczki dwóch pilotów 
myśliwskich na duńską wyspę 
Bornholm. Po ukończeniu kur
su. swój bogaty zasób wiedzy 
lotniczej i doświadczeń będą

(Dokończenie na sir. 2)

...pogoda
Chmurno z rozpogodzeniami. 

Temperatura od plus 1 do plus 3 
st. C. Wiatry południowo-zacho
dnie 5 do • » n« Mk,

MA terenie SZCZECINKA 
przekazywanie izb mieszkał 

nych zakończono już w dniu 
15 bież mieś. W SŁUPSKU 
w wyniku akcji ścieśniania 
biur uzyskano 193 Izby mie
szkalne. Ponadto do użytku 
wiadz miejskich przekazano 
tam magazyn o pojemności 
16 532 m sześć.

największe nadwyżki mię. 
szkanlowc uzyskano w KOSZA- 
l.INIE. Poza przekazaniem by
łego szpitala garnizonowego I 
rtużego magazynu, w najbliż
szym czasie po zakończeniu 
remontu budynku przy ulicy 
Krakusa I Wandy zostanie tam 
przeniesiona kompania Milicji 
Obywatelskiej i izba zatrzy
mań dła nieletnich. W zamian 
za to zwolnione zostaną budyn
ki: po KW MO, KM MO przy 
ul. Jedności 1 KP MO przy ul. 
Grottgera. Kwestią sporną po
zostaje nadal sprawa przenie
sienia klubu garnizonowego.

W KOŁOBRZEGU uzyskano 
227 izb mieszkalnych. Poza tym 
władze przejęły 71 budynków w 
Dżwierzynie. Stworzony tam zo
stanie ośrodek wczasów.

Su izb mieszkalnych uzyskano 
w Debrznie, pow. Człuchów. W 
Jednym z budynków zostanie 
otwarta szkoła dla dzieci ułom, 
nych'.

Rozmowy
między delegacjami

KC FPK
i KC PZPR

HO Warszawy przybyła 
'' delegacja Komitetu Cen 

rolnego Francuskiej Partii 
komunistycznej w składzie: 
ztonkowie Biura Politycz- 
lego KC FPK Etienne Fa- 
on. Raymond Guyet, Gu- 
tace Ansard i członek KC 

FPK Fernand Dupuy.
Na zdjęciu: rozmowy mle 

dzy delegacja KC FPK oraz 
KC PZPR.

CAF — Z. Wdowiński

NA terenie BIAŁOGARDU 
akcja ścieśniania biur i 

urzędów przyniosła 61 Izb. z 
czego 18 fest Już zamieszka
łych, a 43 przydzielono no
wym lokatorom. Pozostaje je
szcze do przejęcia budynek 
po WKR liczący 26 izb.

(Dokończenie na str. 2)

KTO POJEDZ/E 
NA FESTIWAL DO MOSKWY? 

Woj. Komitet 
Festiwalowy 
powstał 
w Koszalinie

AlIMO, że od ostatniego 
Festiwalu, młodzieżowe 

go w Warszawie upłynęło za 
ledwie kilkanaście miesięcy, 
mimo, iż brzmi jeszcze w u- 
szach wielojęzyczny gwar, 
śmiech, radość — wchodzimy 
w okres przygotowali do nowe 
go międzynarodowego spotka 
nia młodzieży w Moskwie.

W Warszawie powstał Już Głó 
wny Komitet Festiwalowy, w 
województwach także zawiązu
ją się komitety . Wczoraj, na 
zebraniu aktywu społecznego 1 
młodzieżowego w Koszalinie po 
wołano do życia Wojewódzki 
Komitet Festiwalowy z kilkoma 
sekcjami: propagandy, kultu 
ralno-sportowy, spoleczno-ekono 
mlczny itp.

ZADANIEM komitetu będzie 
przygotowanie całego społcczeń 
stwa Ziemi Koszalińskiej do 
Festiwalu, przygotowanie doń 
młodzieży. Zakres i formy pra
cy — zostaną opracowane w nal 
bliższych dniach. Jedno Już mo 
żna zdradzić; kryteria oceny 
kandydata na Festiwal — wjsu 
niętego przez samą młodzież 
różnych środowisk 1 powiatów 
— będą inne niż dotychczas. O 
uczestnictwie zadecydują dobre 
wyniki w nauce, osiągnięcia w 
pracy, miejsce zajęte w róż
nych atrakcyjnych konkursach 
Itp.

Przewiduje się zównledł wiele 
tmprez artystycznych, tpotKa- 
nla z zespołami artystycznymi 
Armii Radzieckiej. Kontakty z 
młodilcżą radziecką Itp.

NA przyjęciu w ambasadzie 
czechosłowackiej w Mo.1 

skwle, wydanym z okazji po
bytu delegacji rządowej C3R,, 
pierwszy sekretarz KC KPZR 
N. S. Chruszczów w rozmo
wie z korespondentem PAP. 
red. Majtczaktem, oświadczył. 
Iz zaraz po wyborach do Sej
mu PRL rozmawiał tclefonlez. 
nie z Władysławem Gomułką 
i złożył mu gratulacje z oka
zji zwycięstwa w wyborach. ,

,.Zawsze wierzyłem w to 
— powiedział dalej N. S 
Chruszczów — że naród 
polski zwycięży 1 cieszy, 
mnie bardzo, że w wybo
rach wykazał dojrzałość, 
polityczną I udzielił odpra-, 
wy reakcji. Wiem, że, 
przed waszym narodem 
piętrzy się Jeszcze wiele 
trudności, ale naród polski 
przezwycięży Je- Zwyclę-i 
stwo w wyborach, to pa-1 
czątek, ale dobry początek1 
w walce z tymi trudnością-1 
ml. Naród polski buduje 
socjalizm, a to niełatwa 
rzecz. To nie to samo, co1 
wyszywać róże".

REPREZENTACYJNY Ze- 
1 • spół Pieśni i Tańca „Ma 

zowsze" występuje od tygod 
nia w Londynie, budząc co
dziennie powszechny ap
lauz wśród publiczności an
gielskiej. Nic dziwnego. To, 
co np pokazuje para solis
tów „Mazowsza1' — Iskierko 
i Tymiński potrafi rozgrzał 
nie tylko flegmatycznych 
mieszkańców wysp brytyj
skich.

Foto. — CAF

Zboża radzieckie 
dla Polski

GDAŃSK (Inf wl.|. Do por. 
tów Gdańska i Gdyni nadcho
dzą dalsze transporty zbożą ze 
Związku Radzieckiego. Wczo
raj zawinął do Gdańska ra
dziecki statek „Cztrikow" z 
ładunkiem 3.5 tys. ton psze
nicy. W tym samym dniu do 
portu w Gdyni statek „Wen. 
ta" przywiózł 3251 ton psze
nicy.

Plan na rok 1957 
na forum 
Rady Ministrów

WARSZAWA (Inf. wL). Na 
najbliższym posiedzeniu Rady 
Ministrów rozpatrzony ma 
być projekt Narodowego Pla- 
nu Gospodarczego na rok 
1S77. Po zatwierdzeniu pro
jektu przez Rade Ministrów 
zostanie on przedłożony Sej
mowi w połowie lutego br., 
który po raz pierwszy roz
patrzy plan roczny.

7 ofiar katastrofy 
samochodowej

POZNAN (inf. wl.). Jak Jut 
Informowaliśmy, w Komornt- 
karh pod Poznaniem wydarzy, 
la się katastrofa zamorhodo- 
m, spowodowana przez nie. 
trzeźwego kierowcę Kazimie
rza Talarczyka, w której tgl- 
nęlo na miejscu 8 osób. Wczo. 
raj w nocy zmąrł w szpitalu 
poznańskim sprawca katastro
fy Tatarczyk, powiększając 
tym samym liczbą ofiar do 
siedmiu.

.NARÓD POLSKI 
WYKAZAŁ DOJRZAŁOŚĆ 
POLITYCZNĄ'

Chruszczów
o wyborach
do Sejmu PRL

ZMIANA KONSTYTUCJI 
I PRAWA * USTROJU 
SĄDÓW POWSZECHNYCH 
ZAOSTRZENIE WALK! 
Z CHULIGAŃSTWEM 

_ POWOŁANIE NI Ku 

Wybitni 
prawnicy 
o najpilniejszych 
zadaniach Sejmu

SZEŚCIU nowowybranyeh
posłów, wybitnych praw

ników — minister sprawiedli
wości Z. Wasilkowski, proku
rator generalny PRL — M. 
Rybicki, prezes Zrzeszenia 
Prawników Polskich, wteeprs. 
*es CK SD prof. J. Jodłow. 
skl, profesor Unlwerzyteta 
Łódzkiego — R. Blerzanek, sę
dzia Z. Stypułkowska i dr 1. 
Frankowski — wypowiedziało 
się ostatnio na temat zadań 
stojących przed nowowybra- 
nym Sejmem. Ich wypowiedzi 
opublikowane na łamach o- 
statnlego numeru tygodnika 
„Prawo 1 życie" pozwalają 
zorientować się co do nlektń- 
rych prac pierwszych sesji 
Sejmu.

MINISTERSTWO Sprawitdlf. 
wości — jak wynika z oświad
czenia Z. Wasilkowsńiej —• za
mierza wnieść pod obrady Sej
mu projekty ustaw: o warunko
wym przedterminowym zwolni*, 
niu, o ściganiu publicznych wy 
bryków chuligańskich oraz o 
zmianie prawa o ustroju sądów 
powszechnych. Druga z wymie
nionych ustaw miałaby na celu 
przede wszystkim przyśpiesze
nie postępowania karnego w 
sprawach o występki chuligań
skie, trzecia zaś — przewidywa 
laby m. in. przedłużenie aplika
cji sądowej do 2—3 lat i wpro-

Mieszkania dla ludzi pracy

O dwa tysiące izb 
wzbogaciło się 

woj. koszalińskie



Palące problemy pracy kobiet
Premier Cyrankiewicz obiecał poparcie 
dla rozwoju działalności Ligi Kobiet 

w dziedzinie zatrudnienia 
i szkolenia kobiet 

DREMIER Cyrankiewicz przyjął ostatnio przedstawi* 
• cielki Zarządu Głównego Ligi Kobiet: Alicję Musia- 

łową, Marię Aszkenazy i Janinę Juzoń. Premier obiecał 
poparcie dla rozwoju działalności Ligi Kobiet w dziedzi
nie pornncy organizacyjnej, w zatrudnianiu i szkoleniu ko
biet, oraz w upowszechnianiu kultury życia domowego.

Spadek 
po Paderewskim

(Dokończenie ze str. 1)
POWAŻNA część spadku po 

Paderewskim, około 100 tys. 
dolarów, znajduje się w Sta
nach Zjednoczonych. Postępo
wanie spadkowe przed sadem 
amerykańskim jest od dawna 
ukończone, prawa spadkobier
ców 1 legatarluszy polskich w 
pełni uznane, jednakże należ
ność bez żadnego uzasadnienia 
prawnego jest zablokowana, a 
więc pieniądze te nie mogą byt 
przekazane do Polski.
OBYWATELE polscy posiada 

Ją dość liczne należności spad
kowe w bardzo wielu krajach. 
Obecnie polskie placówki konsu 
lamę prowadzą w Stanach Zjed 
noczonych około 2,5 tysiąca 
spiaw spadkowych, we Francji 
— ponad 1,5 tysiąca, w Anglii 
— około 1 tysiąca, tyleż w Ka 
nadzie, w Argentynie — ponad 
600, kilkadziesiąt w Belgii i 
mniejsze ilości spraw — w 
wielu innych krajach.

NASZE władze konsularne 
napotykają na trudności w re. 
windykacji należnych obywate
lom polskim spadków ogólnej 
wartości 40 tys. dolarów po o- 
sobach zmarłych w Kanadzie 
podczas wojny. Ponieważ spad
kobiercy mieszkali w kraju o- 
kupowanym przez hitlerowców, 
należności te uznano za mienie 
nieprzyjacielskie 1 wpłacono je 
na zablokowane konta. Dotych
czas (!) decyzja ta nie uległa 
■mianie.

JESZCZE trudniej jest z re- 
Wludykacją polskiego mienia ze 
Stanów Zjednoczonych. Otóż 
•ądy wielu stanów amerykań. 
■kich rozciągnęły zupełnie do. 
wolnie na spadki postanowienie 
rządu USA, w myśl którego 
wszelkie wypłaty z funduszów 
publicznych, np. z. tytułu rent 
l emerytur, do krajów demo
kracji ludowej są zakazane. Są
dy polecają zdeponowanie na- 
leżności spadkowych w kasach 
stanowych. Prawowici właści
ciele tych sum po upływie pew
nego czasu (zależnie od ustawo
dawstwa poszczególnych stanów 
od kilku do kilkunastu lat) tra. 
cą prawo do nich I mienie to 
podlega podziałowi między 
funkcjonariuszy sądowych.

Znaczna większość spadków 
należnych obywatelom polskim 
ulega w USA zablokowaniu I o- 
becnle ogólna ich wartość się
ga jut kilku milionów dolarów. 
Można chyba żywić nadzieję, 
że zapoczątkowana obecnie nor
malizacją ekonomicznych sto. 
sunków polsko-amerykańskich 
pozwoli na uregulowanie tej 
sprawy zgodnie z zasadami słu
szności 1 sprawiedliwości.

■pRZEZ szereg minionych lat 
przeciętna wartość spadków 

przekazywanych do Polski z 
różnych państw świata wyno 
siła około 1 miliona dolarów 
rocznie.

Spadkobiercy w kraju mogą 
sobie otworzyć konto dewizowe 
w Narodowym Banku Polskim 
lub otrzymywać należności za 
pośrednictwem banku Polska Ka 
sa Opieki, gdzie jest do nabycia 
wiele atrakcyjnych towarów im 
portowanych lub najwyższej ja 
kości polskie wyroby eksporto
we.

WARTO zwrócić uwagę na 
fakt, że niektórzy spadkobiercy 
bardzo opieszale gromadzą do
kumenty potrzebne do udowod
nienia stopnia pokrewieństwa 
■e zmarłym za granicą, bądź 
też zwlekają z udzieleniem peł- 
nomocnlctw polskim konsula
tom. A tymczasem długotrwała 
administracja spadku kosztuje 
bardzo duż.o i częstokroć po. 
rhłanla znaczną część należno, 
dci.

Wobec trudności sprawdzenia 
rzetelności poszczególnych ad
wokatów za granicą należy wy
strzegać się udzielania Im p<‘l- 
nomocnlctw z pominięciem pol
skich placówek konsularnych.

• Niedawno bowiem jeden z ad
wokatów polskich w Anglii, 
niejaki Giertych, uzyskawszy na 
drodze prywatnej kilka pełno
mocnictw z Polski, przeprowa
dził pomyślnie przed sądem 
brytyjskim szereg spraw spad, 
kowych, po czym przerwał 
wszelką korespondencję ze 
swoimi klientami. Konsulat 
nasz w I,ondynle wytoczył mu 
sprawę karna o przywłaszcze
nie. jednakże okazało się, te 
ądw. Giertych z cudzymi pie
niędzmi w kieszeni opuścił 
Wielką Brytanie, udając Uę do 
Sudanu.

MOŻNA więc mieć nadzieję, 
że rozpocznie wkrótce swą dzia 
łalność od dawna oczekiwany 
przez kobiety Instytut Gospodar 
stwa Domowego, który poza 
szkoleniem kobiet, miałby rów
nież wpływ na produkcję sprzę
tu gospodarskiego, na import 
przedmiotów gospodarstwa do
mowego, a nawet na budownic
two mieszkaniowe i produkcję 
przemysłu odzieżowego. Liga 
Kobiet wysuwa też projekt wpro 
wadzenia specjalnych przedmio
tów kultury życia codziennego 
do programów szkól podstawo
wych.

Udzielenie poparcia przez pre 
miera wpłynie niewątpliwie na 
rozwój organizowanych przez 
Ligę Kobiet — w porozumieniu 
z Ministerstwem Pracy i Opieki 
Społecznej — samopomocowych 
zespołów usługowych dla tych 
kobiet, które najbardziej potrze 
bują pracy. Obecnie istnieje w 
kraju około 100 zespołów. Są to 
zespoły krawieckie, hafciarskie, 
gorseciarskie, prowadzące sto
łówki itp.

DLA kobiet nie posiadających 
żadnych kwalifikacji Ligą or-

ganlzuje specjalne kursy prży. 
sposablające do konkretnego 
zawodu. Np. w ł.odzl prowadzi 
się kursy bieliżniaistwa. kroju 
1 szycia Itp. Po ukończeniu kur
su kobiety albo organizują się 
w zespoły, albo rozpoczynają 
pracę indywidualną. Jak bardzo 
potrzebna jest obecnie tą dzie. 
dżina działalności Ligi Kobiet 
świadczą chociażby cyfry z za
kresu pośrednictwa pracy dla 
kobiet. Według danych Mini
sterstwa Pracy 1 Opieki Spo. 
łecznoj w grudniu 1956 r. skie
rowano ogółem do pracy 22 711 
kobiety, pomimo to pozostało 
jeszcze bez. pracy zarejestrowa
nych w oddziałach zatrudnienia 
ponad 26 tyg. kobiet. Organizo
wanie samopomocowych zespo. 
łów usługowych przez I.igę Ko
biet Jest więc bardzo poważną 
pomocą w rozładowaniu próbie, 
mu zatrudnienia kobiet.

Niestety, działalność ta napo, 
tyka na poważne trudności. Np. 
członkinie zespołów w powia
tach muszą (po uszyciu przykla 
dowo koszuli czy bluzki) jeż. 
dzić do Wojewódzkiej Komisji 
Cen dla ustalenia ceny.
DOWAZNĄ trudność sprawia 
*■ również to, iż dotychczas 

Ministerstwo Handlu Wewnętrz 
nogo nie załatwiło formalnej 
strony istnienia zespołów. Do 
tej pory, mimo starań ze strony 
Ligi Kobiet, nie posiadają one 
tzw. osobowości prawnej. Stąd 
wiele placówek handlu uspołecz 
nionego w terenie, nie przyjmu
je np. do sprzedaży towarów 
wyprodukowanych przez zespo
ły-

MTEJMY nadzieję, że obecnie 
prawnicy Ministerstwa Handlu 
Wewnętrznego przyspieszą wre
szcie załatwienie sprawy nada
nia osobowości prawnej tym 
zespołom.

Dokończenia ze strony 1-szej
W Wojsku - 
po Październiku 

oni przekazywać naszym mło
dym pilotom.

I NNI nowopowołani ofice- 
* rowie objęli lub obejmą 

odpowiedzialne stanowiska w 
dowództwie wojsk lotniczych 
i poszczególnych jednostkach. 
Tak np. ppłk Anatol Arciuch 
zostaje komendantem Instytu
tu Naukowo - Badawczego 
Wojsk Lotniczych, a mjr. An
toniego Waydę skierowano na 
wykładowcę do Akademii 
Sztabu Generalnego.

Jak się dowiaduje PAP, do
wództwo wojsk lotniczych za
mierza wystąpić o powołanie 
do czynnej służby dalszych o- 
•ób zarówno b. oficerów Odro 
dzonego Wojska Polskiego, jak 
też i tych, którzy służyli w poi 
sklch silach zbrojnych w Wlel 
klej Brytanii.

Wybitni 
prawnicy 
wadzenie obowiązkowego egza
minu sędziowskiego.

Problem zaostrzenia walki z 
chuligaństwem jako jedno z 
pierwszych zadań Sejmu wysu
wają też prokurator Rybicki i 
prof. Jodłowski.

ZNAMIENNE jest, że na 6 
prawników zabierających glos 
na temat zadań nowego Sejmu 
— 5, a wśród nich minister 
sprawiedliwości i prokurator 
generalny wskazuje pośrednio 
lub bezpośrednio — potrzebę 
zmian w Konstytucji. Prof. Jo
dłowski wysuwa nawet koncep
cję powołania już na 1 sesji 
specjalnej komisji sejmowej dla 
opracowania projektu takich 
zmian.

Min. Wasllkowska, prokurator 
Rybicki, prof. Jodłowski 1 Z. Sty. 
pulkowska sugerują, te zmiany 
w Konstytucji powinny polegać 
m. in. na uregulowaniu systemu 
kontroli państwowej poprzez ”0- 
wółanłe Najwyższej Izby Kon
troli Jako organu Sejmu. Ol sa
mi posłowie — poza min. WasH- 
kowską — wskazują też na po
trzebę wprowadzenia konstytu
cyjnej kontroli sadowej nad le
galnością postanowień administra
cyjnych, a więc decyzji podej
mowanych przez urzędników. Do
tychczas ort wielu takich dccyzll 
można się było ortwolać tylko do 
wyższego urzędnika, nie zaś do 
organu niezawisłego, jakim jest 
sąd.

Min. WasIIkowską 1 prof Jod
łowski wskazują poza tym na po. 
trzebę wprowadzenia zmian w 
VII rozdziale Konstytucji mówią
cym o wymlatze sprawiedliwo
ści.

2 łys. Izb
Wszystkie Izby uzyskane w 

wyniku translokacjl urzędów 
w DARŁOWIE w ilości 114 
przekazano Już także wła

dzom miejskim. Ponadto de
cyzją WKL w Koszalinie o- 
debrano 18 budynków miesz
kalnych na terenie DARŁOW- 
KA, będących w administra
cji Ośrodka Wczasów Dzie
cięcych-

W SŁAWNIE do 34 Izb zwol
nionych przez MO zakwatero
wano już lokatorów. Również w 
DRAWSKU do 48 Izb wprowa. 
dziu się lokatorzy. Nie przeka
zała jedynie dotychczas lg izb 
MO. Na pewne trudności w 
przejmowaniu Izb mieszkalnych 
napotykają władze miejskie w 
WAŁCZU. Ną ogólną ilość 135 
Izb nie zwolniono dotąd 37.

PODOBNIE pnedstawla się 
sytuacja w USTCE. W mieście 
tym zwolniono dotychczas 113 
izby mieszkalne.

WSZYSTKIE sprawy spor
ne związane z przekazy

waniem lokali władzom kwa
terunkowym na terenie woje
wództwa zostaną w najbliż
szym czasie rozstrzygnięte 
przez komisję rządową 1 ak
cja przekazywania mieszkań 
zostanie ostatecznie zakończo
na. (lefo)

Fińska delegacja 
rzędowa 
w ZSRR

• MOSKWA
W drodze do Moskwy fiń

ska delegacja rządowa z pre
mierem Fagerholmem na cze. 
le przybyła na stację granicz
ną. gdzie powitana została 
przez zastępcę ministra spraw 
zagranicznych ZSRR Zacharo, 
wa. Premierowi Fagerholmo- 
wt towarzyszy m .In. minister 
handlu i przemysłu Kauno 
Kleemola.

Elektryczne 
głosowanie 

w parlamencie 
Indii

0 DELHI
Najbllż.sze głosowanie w par- 

lamencla Indii odbywać się 
bedzie ,, sposobem elektrycz
nym". Wszyscy " deputowani 
glosować będą naciskając Je
den z trzech guzików, w ja
kie zaopatrzone zostały ich 
gulpity. Guziki oznaczone są 
napisami: „Za". ,.Pt-zeclw", 
„Wstrzymuje się od głosu". 
Wynik głosowania automatycz 
nie podsumowany ukaże się 
na specjalnej tablicy.

Przemówienie 
Kadara na ple
num związków 
zawodowych

• BUDAPESZT
Prasa budapeszteńską opu. 

Nitkowata przemówienie prze, 
wodnlcząccgo węgierskiego re. 
wolucyjnego rządu robotni
czo - chłopskiego — Kada
ra. wygłoszone na X ple
num związków zawodowych. 
Kudar wezwał związki zawo
dowe. aby pomagały w umac
nianiu władzy robotniczej, 
aby pomagały w walce o u. 
mocnienie ustroju ludowo-de
mokratycznego.

Kryzys polityczny 
zagraża Irlandii 
• DUBLIN

Jedna z Irlandzkich partii 
politycznych, tzw. „Nowa par. 
tla republikańska", odmówiła 
poparcia obecnemu gabineto
wi, na czele którego stoi John 
Castello. Na otwarciu nowej 
sesji Dellu (parlament Irian, 
dzkl) „Nowa partią republi
kańska" złożyć ma wniosek 
o votum nieufności dla rządu. 
Partią krytykuje rządową po
lityką gospodarczą.

Ti to przyjął par
lamentarzystów 

chińskich
BELGRAD (inf. wł.). Prezy

dent Tito przyjął bawiąca w 
Jugosławii chińską delegację 
parlamentarna i delegację 
miasta Pekinu. W czasie przy
jęcia, które upłynęło w ser. 
decznej atmosferze, Tlto prze, 
prowadził dłuższą rozmowę z 
członkami delegacji.

W 12 rocznicę wyzwolenia
naszych ziem

SĄ daty i fakty, o któ 
rych nie zapomina się. 
Nie zdołają przesłonić 
ich największe nawet 
współczesne nam wyda 

rżenia. Pamięć o nich nie prze 
mija. Wspomnienia te są zaw
sze wyraźne, zawsze wielkie 
i pamięci narodowej jednako
wo drogie.

Taką właśnie datą Jest dla 
społeczeństwa Ziemi Koszaliń
skiej, dla wszystkich jej miesz 
Tańców — niezależnie czy przy 
byłych ze wschodu, czy z za 
chodu — data 30 stycznia 1945 
roku. Jest to dzień, w którym 
I Armia Wojska Polskiegp wcho 
dząca w skład I Frontu Biało 
ruskiego dowodzonego przez 
marszałka Zw. Radzieckiego 2u 
kowa. obecnego ministra obrony 
ZSRR przekroczyła dawną grani 
cę polsko-niemiecką z 1939 
roku i zaczęła wyzwalać pierw 
sze wioski i miasta koszaliń
skiego województwa.

Fakt ten nabiera ogromnego 
znaczenia z uwagi na to. że okt 
wyzwolenia naszych ziem przez 
żołnierza polskiego walczącego <> 
boku radzieckich wojsk inlwe 
czyi odwieczne marzeni* pru
skich milltarystów o parciu ną 
wschód, zastarzałe dątentą nie
mieckiego Imperializmu do et»» 
etą * mapy Europy niepodległe
go państwa polskiego, do biolo

gicznego wyniszczenia narodu 
polskiego.

Fakt ten jest pamiętny rtla nas 
wszystkich również dlatego, że 
stanowił on decydującą przesłan
kę do zawartego późnieI uklautt 
poczdamskiego, który potwierdził 
historyczne prawo Polski do wla 
dania tymi ziemiami, co oslągmę 
to dzięki konsekwentnej postawie 
Związku Radzieckiego w tej kwe 
stil, a który i do tej pory pozo
staje Jedynym mocarstwowym 
gwarantem nienaruszalności na
szych zachodnich rubieży.

Wszystkie przedsięwzięcia mi 
litarne tego okresu zmierzające 
do wyzwolenia Ziem Zachod
nich stanowiły praktyczną wy- 
kładnię polityki Polskiej Partii 
Robotniczej i Związku Patrio
tów w ZSRR, co z.nalazlo po
twierdzenie w deklaracji progra 
mewej PPR z listopada 1943 
roku, która głosi:

„Wszystkie ziemie polskie 
muszą być włączone do pań
stwa polskiego. Na zachodzie 
1 nad Bałtykiem muslmy odry 
skać ziemie etnograficznie poi 
skle, wynaradawiane 1 germa 
nizowane przemocą zwłaszcza 
w okresie porozblorowej nie
woli l obecnej niewoli nie
mieckiej...**.

W identyczny sposób posta
wione zostało zagadnienie gra
nic państwa polskiego w dekla 
racji Ideowej Związku Patriotów 
Polskich w Związku Radzieckim 
ogłoszone! w „Wolne, Polsce" 
z dnia 16 czerwca 1943 roku.

Zarządzenie 
w sprawie 

zwolnień pracowników 
w związku z reorganizacją administracji

UKAZAŁO się ostatnio zarządzenie wykonawcze 
prezesa Rady Ministrów do przyjętej przez Ra

dę Ministrów uchwały w sprawie zasad zwalniania, 
przeszkalania i zatrudniania praconwlków w związ
ku z reorganizacją administracji.

ZARZĄDZENIE postana
wia m. In., że ministrowie 
i kierownicy tych urzędów 
centralnych, gdzie Jest prze
prowadzana itorganlzacja ad
ministracji, opracują i prze- 
ślą ministrowi pracy i opie
ki' społecznej plany zwolnień 
pracowników administracyj
nych najdalej do 5 lutego 
br. Plany ti określą liczbę 
pracowników przewidzianych 
do zwolnienia oraz ustalą da
ty zwolnień z tym, że wypo
wiedzenia stosunku pracy po
winny następować w termi
nach: 31 bm.. 28 lutego, 31 
marca, 30 kwietnia 1 31 ma
ja. Ostatni termin stanowi 
jednocześnie datę zakończe
nia tej akcji.

WYPOWIEDZENIA w dniach 
31 bm. i 28 lutego powinny 
objąć ok. 50 proc, ogólnej 

liczby pracowników administra
cyjnych przewidzianych do 
zwolnienia.
Jednocześnie zarządzenie 

zobowiązuje ministra pracy 
i opieki społecznej do skła
dania co miesiąc pisemnych 
sprawozdań nie tylko z prze
biegu zwalniania pracowni
ków z administracji, ale rów
nocześnie z przebiegu ich za
trudniania w innych działach 
naszej gospodarki.

JAK się dowiadujemy, rozło
żenie zwolnień na szereg ter
minów umożliwi zarówno stop, 
nlowa zatrudnienie zwalnia 
nych, jak również — co się 
i tym ściśle wiąże — plano
wą akcję przeszkalania w róż
nych zawodach.

Jednocześnie nada Ministrów, 
która w poprzednio wydanej 
w tej sprawie uchwale nałoży
ła na resorty obowiązek za
trudnienia ludzi zwalnianych w 
Innych podległych Im komór
kach — względnie przeniesienia 
do Innych działów gospodarki, 
jak np. do handlu wewnętrz
nego — będzie w pełni zorlen. 
towana w sytuacji dzięki sta. 
lym sprawozdaniom ministra 
pracy I opieki społecznej. U- 
łatwi to .podejmowanie w ra
zie potrzeby szybkich decyzji.

„Wielka trójka” 
spotka się 
na Bermudach?

TAK podaje waszyngtoński 
korespondent agencji Reu 

tera, powołując się na autory
tatywne koła stolicy USA, za
powiadana na wiosnę br. kon 
ferencja Eisenhowera z pre
mierami W. Brytanii i Francji 
odbędzie się prawdopodobnie 
na Bermudach. Wyspy te by 
ły już miejscem spotkania za
chodniej „wielkiej trójki" — 
w grudniu 1953 r. Eisenhower 
konferował wówczas z Chur
chillem i Lanielem.

Fakt
bez precedensu 
Eisenhower 
POIWTA OSOBIŚCIE
NA LOTNISKU

króla Arabii 
Saudyjskiej

KRÓL Arabii Saudyj
skiej Saud przybył we 
wtorek do Nowego Jorku. Po 

jednodniowym odpoczynku 
król Saud udał się prywat
nym samolotem prezydenta 
Eisenhowera w dalszą drogę 
do Waszyngtonu.

Jak podaje agencja Reutera, 
prezydent Eisenhower powita o- 
sobiście na lotnisku waszyngtoń
skim króla Hauda. Agencja pod
kreśla, że jest to fakt bez pre
cedensu, gdyż żaden z odwiedza
jących dotychczas Stany Zjedno
czone dygnitarzy nie był witany 
osobiście przez Eisenhowera. Na 
tomiast w porcie nowojorskim 
nie oczekiwał gości żaden przed
stawiciel władz państwowych czy 
miejskich, a jedynie oddział P>er- 
choty marynarki oddał królowi 
Saudowl honory.

Złodzieje 
zegarków 
skazani 
na długoletnie 
więzienie

SZCZECIN (obs. wł.). przed Są
dem Wojewódzkim w Szczecin!* 
toczył się ostatnio proces przeciw 
sprawcom kradzieży, dokonanej 
w magazynach „Baltony". Łu
pem złodziei padło wówczas — 
jak wiadomo — 914 zegarków 
wartości około 2 milionów ■■»• 
tych.

Główni sprawcy kradzieży J. IV1 
derpelc t S. Silberwasser skazani 
zostali na 10 lat więzienia, K. Fi
lipow na 6 lat, paserzy: 11. Jago
da na 3 lata więzienia. L. Czer
niak na 180 tys. złotych grzywny 
z zamianą na 2 lato więzienia. B. 
Worotnlckl na 2 lata, M. Nyscn- 
baum, J. Pawelczyk, S. Włodar
czyk 1 M. Strzelczyk na grzywny 
do 6 tys. złotych.

90-Ieinia 
„pam młoda'1

Mieszkańcy wsi Cieszyna w 
pow. Strzyżów byli ostatnio 
świadkami niezwykłych godów 
weselnych. Na ślubnym kobiercu 
stanęli bowiem 90-letnla Maria 
Skok i S3-letni Stanisław Gwoz* 
dziański. Ślub odbył się w domu 
panny mlodej“. gdzie przybył 

proboszcz miejscowej parafii* 
nie chcąc trudzić sędziwych no
wożeńców odległą podróżą do 
kościoła.

PRZYJAŹŃ
Żołnierze Odrodzonego Woj 

ska Polskiego przeszli swój 
chrzest bojowy na długo przed 
tym, na dalekiej radzieckiej zie 
mi. Dzięki temu przed 12 laty 
na tych terenach żołnierz poi 
ski przystąpił do wypełnienia 
dziejowej misji przyłączenia do 
Macierzy prapolskich Ziem’ Za
chodnich wzbogacony o doświad 
czenia długiego szlaku bojowe
go, wzbogacony o kunszt bojo
wy Armii Radzieckiej, wsparty 
jej militarną potęgą.

Wyzwolenie naszych ziem do 
konano 12 lat temu przez Ar
mię Radziecką i Wojsko Pol
skie jest najwyraźniejszym do 
wodem głębokiej przyjaźni trwa 
le łączącej nasze bratnie naro 
dv węzłami wspólnoty, więzi 
Ideowej i wspólnoty ci-lów.

Wspominając te czasy nlesposóh 
nic mleć na myśli setek I tysięcy 
ówczesnych współtowarzyszy bro
ni, którzy wówczas w mundu
rach. w różnych stopniach woj
skowych. ale równi w żołnier
skim trudzie I ofiarności, ziemię 
tę wyzwalali. Wielu z nich obe
cnie przy warsztatach pracy, 
w rolnictwie 1 przemyśle, w szkol 
nlctwle I w kierowniczych orga
nach władzy ludowej pracuje nad 
rozkwitem ziemi, której dali wol 
ność.

Do nich się zwracamy z okazji 
12 rocznicy wyzwolenia. Oni za
wsze będą nmlell znaleźć argu
menty najhardziej przekonywają 
oo • słuszności polityki nasięJ

partii, o nienaruszalności naszej 
przyjaźni z ZSRR, której strzegą 
jak źrenicy oka pomni swych 
przeżyć z tamtych czasów, w kto 
rycli przyjaźń kształtowała się 
nie urabiana kanonami „drętwej 
mowy". lecz wzrastała na polach 
bitewnych. zraszana polem l 
krwią. Ludzka żywa przyjazn. I 
dlatego wieczysta. Przeciwko niej 
nic nie zdziała ani sKarlala głu
pota, ani zastarzałe malkonten- 
ctwo, ani histeryzująca demagogia 
domorosłego nacjonalizmu, ant 
karierowicze usiłujący zdobyć po 
pularność afiszowaniem swych an 
tyradzieckich ciągotek, ani wróg. 
PAMIĘTAMY tamte czasy.

Pamiętamy wojenny kra
jobraz naszych ziem. Ja 

strów, Zlotów, Złocieniec, Pot. 
czyn. Ziemię zrytą bombowymi 
lejami, osmalona kikuty drzew, 
pola zryte gąsienicami czoł
gów. Okopy, rowy łącznikowe 
i zrujnowane domostwa.

Inny to byl, nie dzisiejszy 
krajobraz. Temu kto go og!ą 
dal, łatwiej będzie porównać go 
z dzisiejszymi widokami. Po
równać to — znaczy znaleźć 
nieodparty argument potwierdza 
jacy dorobek naszej niepodle
głości, słuszność generalnej li
nii polityki naszej partii, wszy 
stkle sukcesy minionego okresu, 
nie pomijając milczeniem, tyeh 
wszystkich braków Jakie odsłoni 
ło VIII Plenum KC PZPR. To 
są argumenty przeciw tym. któ



Mówią delegaci 
na konferencję wojewódzką PZPR ODBUDOWA 

utraconego 
autorytetu

Nie »ciało odświętne« 
lecz operatywnie 

działająca instancja
WŁADYSŁAW ORŁOWSKI

I sekretarz KM PZPR w Koszalinie

Redakcja zwróciła się do 
niektórych delegatów na 
konferencję wojewódzką 
PZPR z prośbą o wypowie
dzenie się na temat' próbie 
mów pracy partyjno-poli
tycznej i działalności go
spodarczej; problemów, któ 
re wysuwają się w toku 
realizacji uchwał VIII Ple
num i które powinna omó
wić i zdecydowanie pchnąć 
naprzód konferencja woje
wódzka. Poniżej zamiesz
czamy pierwszą wypowiedź.

Od zakończenia obrad VIII 
Plenum KC PZPR upłynęło 
Już około trzy miesiące. O- 
kres to niedługi, lecz obfitu
jący w liczne wydarzenia poli 
tyczne i gospodarcze w na
szym kraju. Wspomnę cho
ciażby wybory do Sejmu. 
Z wyborami wiąże się bardzo 
ważna dla nas sprawa — spra
wa ożywienia działalności or
ganizacji partyjnych i pracy 
wewnątrzpartyjnej. Nie tyl
ko zresztą ożywienia tej dzia 
lalncści. Myślę, że po VIII 
Plenum byl czas i klimat 
sprzyjający szukaniu nowych 
form w pracy organizacji i 
instancji partyjnych. Właśnie 
na ten temat chcialbym wy
powiedzieć się na konferencji 
wojewódzkiej.

Zastanawialiśmy się m. In., 
Jak w nowej sytuacji powin
no pracować plehum Komite
tu Miejskiego, jak przezwy
ciężyć dotychczasową bier
ność poszczególnych członków 
plenum i zmienić plenum — 
„ciało odświętne" — w aktyw 
nie i operatywnie działającą

i ODNOWA
rzy wbrew rzeczywistości u par 
cie twierdzą, jakoby cały minio 
ny okres byl okresem cofania 
się wstecz, okresem, w którym 
nic nie zrobiono. Jest z gruntu 
inaczej. Wystarczy' obiektywnie 
spojrzeć na budujące się mia
sta, na tętniące gwarem szkoły, 
na zagospodarowane uzdrowiska 
i lecznice, na nasz przemysł 
i wieś X aby mieć przed oczy
ma niezbite dowody odnowy, 
sprawdzian olbrzymiego wysiłku 
całego społeczeństwa.

Potwierdzeniem dorobku jest 
również fakt stabilizacji władzy 
ludowej na naszych ziemiach, 
którą budowano od podstaw we 
wszystkich miastach i wsiach 
Ziemi Koszalińskiej, w warun
kach bardzo trudnych.

Uważamy za słuszne, by za
interesowane czynniki społecz 
no-polityczne i gospodarcze, 
kierujące całokształtem życia 
polityczno-gospodarczego w 
województwie, potrafiły kry
tycznie podsumować i poka
zać społeczeństwu okres mi
nionych lat, ukazując do
świadczenia ludzi i organiza
cji, które kładły na tych 
ziemiach podwaliny władzy, 
ludowej, zręby polskiej pań
stwowości i narodowego tyci*

instancję. W tej dziedzinie 
zrobiliśmy już pierwsze kro
ki.

Nowowybrane plenum KM 
PZPR w Koszalinie, liczy 70 
członków, reprezentujących 
około 60 organizacji partyj
nych z licznych środowisk. 
Spośród członków plenum po 
wołane zostały komisje pro
blemowe: przemysłu, budów 
nictwa i gospodarki komunal
nej, handlu, spółdzielczości 
pracy i drobnej wytwórczości, 
zdrowia, oświaty i kultury. _

Przewodniczący poszczegól
nych komisji systematycznie 
uczestniczą w posiedzeniach 
egzekutywy KM i mają obo
wiązek zapoznawania egzeku
tywy z bieżącą pracą komisji 
i odwrotnie — informowania 
członków komisji o proble
mach rozpatrywanych na po
siedzeniach egzekutywy.

Członkowie plenum pracu
jąc w komisjach problemo
wych, mają szerokie możliwo
ści oddziaływania na cało
kształt życia gospodarczego 
i kulturalnego naszego mia
sta poprzez członków partii 
zasiadających w komisjach 
Miejskiej Rady Narodowej. 
Projektowane są stale narady 
organizacji partyjnych z ko
misjami plenum — np. nara
da organizacji partyjnych z 
zakładów przemysłowych z 
członkami komisji przemysłu 
iip.

Działalność komisji kontro
lowana Jest przez całe ple
num. Co pewien czas po
szczególne komisje mają zda
wać sprawozdanie ze swej 
pracy na posiedzeniu plenar
nym KM.

Mówię o tvm wszystkim nie 
jako w czasie przyszłym, bo
wiem taki podział w pracy 
członków nienum istnieje do 
picro od 10 grudnia ub. r., a w 
międzyczasie absorbowała 
wszystkich praca przedwybor 
cza. Mam jednak nadzieję, 
że tak pojęta działalność ple
num, przyniesie dobre rezul
taty. Wskazują na to pozy
tywne doświadczenia towarzy 
szy z Gdańska, od których coś 
niecoś zapożyczyliśmy.

Ponadto chcialbym poru
szyć na konferencji sprawy 
szkolenia partyjnego. Jedno 
jest niewątpliwe — członko
wie partii domagają się takie
go szkolenia. Osobiście uwa
żam, że bardzo .dobrą formą 
szkolenia są kółka dyskusyj
ne na bieżące tematy politycz 
ne i gospodarcze pod warun
kiem zapewnienia kierowni
ctwa partyjnego pracą kółek.

gospodarczego. Trzeba tych 
ludzi i ich doświadczenia po- 
pularyzov^ć, oczywiście bez 
apoteozy, ale tak, by społe
czeństwo znało ich i szanowa 
ło, by ufało w słuszność ich 
postawy politycznej, by brało 
z nich wzór ofiarności w pra
cy dla ojczyzny.

W' minionym okresie nie zaw
sze tych ludzi właściwie oeenia- 
lio, nie zawsze otaczano Ich na
leżna iin opieką 1 pomocą. Stało 
się to oczywiste po VIII Plenum. 
Nie dotyczy to tego okresu, kie
dy ministrem Ziem odzyskanych 
hyl tow. Gomułka, który szcze
gólną opieką otacza! byłych żoł. 
nierzy-osadników 1 inwalidów wo
jennych. Potem cały ten dorobek 
zaprzepaszczono twierdząc, że nie 
wolno na wzór faworyzowania 
przez Piłsudskiego legionistów na 
kresach traktować naszych rezer. 
wistów. Bzdura to była tak oczy, 
wista, że nie wypada jej nawet 
komentować. Obecnie trzeba dać 
wszystkim Inwalidom wojennym 
1 rezerwistom, osadnikom wojsko
wym, pracę, zapewnić im opiekę, 
zrzeszyć w organizacjach komba
tanckich. przez co zaktywizuje 
się Ich do pracy społecznej. Jest 
to duża siła. Uruchomienie jej 
nie powinno być dla nas obojęt
no. Uczynić to można Jedynie 
w drodze zatarcia wszystkich 
.krzywd wyrządzonych Im w mi
nionym okresie.

W 12 rocznicę wyzwole
nia naszych ziem chce- 
our stanowczo powie-

ODNOWA ruchu zawodo
wego w Polsce pociąga 
za sobą konkretne zmia 
ny w strukturze i me
todach pracy związko- 

wef.
W dniu 21. XII. 1956 r. roz

wiązano Wojewódzką Radę 
Związków Zawodowych w Kosza 
linie. W tym samym dniu ukon
stytuowała się Społeczna Okrę
gowa Komisja Porozumiewaw
cza Związków Zawodowych. 
Powołanie tej komisji podykto
wała codzienna praktyka pracy 
związkowej, która wskazywała 
na systematyczny wzrost pełnej 
samodzielności organizacyjnej 
poszczególnych zarządów okrę
gowych zw. zaw.

Zarządy okręgowe związków 
zawodowych w województwie 
koszalińskim, które podjęły u- 
chwałę o powołaniu komisji po
rozumiewawczej wychodziły z 
założenia, że konieczna jest spo 
leczna instancja międzyzwiązko 
wa. która będzie reprezentowała 
związki zawodowe wobec woje
wódzkich władz państwowych, 
partyjnych i administracji go
spodarczej. Powołanie tej komi
sji było wynikiem realizacji 
uchwały IX Plenum CRZZ, któ
ra mówi o potrzebie wydatnego 
zmniejszenia etatowego aparatu 
związków zawodowych.

Zmniejszenie aparatu etatowe 
go przyczyniło się do powięk
szenia funduszy ńa zasiłki, 
działalność socjalno-bytową i 
kulturalno-oświatową oraz ua 
rozwój sportu związkowego.

Społeczna Okręgowa Komisja 
Porozumiewawcza Zw. Zaw. 
składa się z przewodniczących 
zarządów okręgowych oraz 
przedstawicieli największych za 
kładów pracy, które nie mają 
na terenie naszego wojewódz
twa swoich zarządów okręgo
wych.

Zadania społecznej okręgowej 
komisji nie są ograniczone żad
nymi biurokratycznymi zarzą
dzeniami lub drobiazgowymi in 
strukcjami, które hamowałyby 
rozwój samodzielności i oddol
nej inicjatywy działaczy związ
kowych. Zadania będzie dykto
wało samo życie. Komisja bę
dzie starała się rozwiązywać 
wszystkie trudności i bolączki 
pracowników, a formy I metody 
działalności wypracuje się w to
ku codziennej pracy.

Jakie zadania w tej chwili są 
najistotniejsze?

Uważamy, że Społeczna Okrę 
gowa Komisja Porozumiewaw
cza winna przede wszystkim p- 
toczyć się szerokim aktywein 
społecznym, zgrupowanym w ze 
spotach i komisjach specjali- 
styczno-problemowych. W skład 
tych zespołów winni wejść akty 
wiści związkowi z zakładów pra 
cy, inteligencja techniczna, eko
nomiści, specjaliści służby zdro 
wia i budowniczowie, aktyw pra 
cowniczych ogrodów działko
wych i inni.

postawiła przed 
sobą jako jedno z

najpoważniejszych zadań spra
wę reorganizacji systemu ubez-

dzieć wszystkim siłom rewi
zjonistycznym na Zachodzie, 
że zawsze jesf nas stać na po 
wtórzenie tej lekcji jaką 
wówczas daliśmy faszystom — 
niezależnie od wszystkich ato- 
mowo-wodorowych strasza
ków. Tego zdania są wszyscy 
cl znani i ci przemilczani żoł
nierze z tamtych czasów, któ
rzy już raz płacili najwyższą 
cenę — cenę życia za wieczy
stą polskość naszych ziem.

Zestawiając te fakty z pa
mięcią owych dni zaciętych 
walk o wyzwolenie naszego 
województwa toczonych dwa
naście lat temu przez Odro
dzone Wojsko Polskie 1 żołnie 
rzy Armii Radzieckiej ciśnie 
się na usta sprawa odnowy 
naszych stosunków z bratni
mi narodami, które w minio
nym okresie układały się nie 
zawsze prawidłowo, sprawa 
przyjaźni, wzajemnego posza 
nowania praw narodowych i 
suwerenności państwowej. Sta 
je sję oczywiste, że ze Związ
kiem Radzieckim łączy nas 
przyjaźń tym cenniejsza, że 
przeszła przez ogień wielkiej 
odnowy. Jest ona obecnie 
jeszcze trwalsza niż kiedykol
wiek przed tym, bo wyzbyła 
się tego, co nawarstwiło się 
na niej w minionym okresie 
Wyzbyła się piętna nierówno
ści w naszych stosunkach 
Piętn*, którę nas _ dotkliwi*

pieczeń społecznych oraz zaopa 
trzenia emerytalnego i rent. W 
tym celu aktyw społeczny z po
szczególnych związków wspól
nie z .Wojewódzkim Zarządem 
Ubezpieczeń Społecznych będzie 
badał możliwości poprawienia 
sytuacji na tym odcinku, będzie 
szukał sposobów umożliwienia 
zwiększenia zasiłków rodzin
nych. Pierwsza narada aktynu 
w tej sprawie odbędzie się w 
dniu 1. II. br. w WZUS w 
Słupsku. Dostrzegamy możliwo 
ści zwiększenia sum na zasiłki 
rodzinne przez zmniejszenie wy 
datków na zasiłki chorobowe 
Jest to oczywiście możliwe ty! 
ko w drodze poprawienia stanu 
zdrowotności pracujących i ich 
rodzin przez polepszenie działał 
ności służby zdrowia, podniesie 
nie stanu profilaktyki i bhp, 
zwiększenie oświaty sanitarnej i 
walkę z alkoholizmem. Koniecz
na jest również zwiększona kon 
trola nad prawidłowym gospo
darowaniem zasiłkami rodzinny 
mi, która wyeliminuje nieuzasad 
nione nadpłaty lub wręcz kra
dzieże.

Na ile potrzebna jest syste
matyczna i masowa kontrola 
społeczna, wskazują cyfry, któ
re ujawniła kontrola WZUS w 
1956 r. Wynika z nich, że su
ma zasiłków chorobowych przy
pisanych do zwrotu na skutek 
bezpodstawnego wypłacenia wy 
nosi 439.000 zł. Nieudokumento
wanych wypłat dokonano na su 
mę 456.000 zł. Bezpodstawnie 
wypłacono zasiłki rodzinne na 
kwotę 715.000 zł., a nieudoku
mentowane — 3.620.000 zł. Gdy 
by tymi sumami gospodarowano 
racjonalnie Istniałaby realna mo 
żliwość podniesienia wysokości 
zasiłków. Zaznaczyć przy tym 
trzeba, że aparat ZUS przy 
współudziale aktywu związkowe 
go ściągnął przeszło 2 miliony 
nieprawnych wypłat.

sprawą, której 
komisja musi po

święcić maksimum uwagi, jest 
sprawa aktywizacji gospodar
czej naszego województwa.

Sprawa aktywizacji terenu wy 
maga szerokiej dyskusji, która 
może podpowiedzieć władzom 
państwowym szereg nowych 
koncepcji wykorzystania zaso
bów surowców > możliwości na 
szego terenu.

Społeczna komisja porozumie 
wawcza uważa za celowe zorga

bolało. Mówi o tym dejdara- 
cja moskiewskich rozmów. 
Mówi o tym zwycięstwo na
szej partii w styczniowych 
wyborach. Tej partii, która 
konsekwentnie kieruje się za
sadą nienaruszalności przyjaź
ni polsko-radzieckiej. Zespo
lenie narodu wokół niej jest 
obecnie tak wielkie, jak ni
gdy dotąd. I to jest kamie
niem probierczym naszej przy 
jaźni. . Jest to jeszcze jeden 
argument przemawiający za 
tym, że nasza partia jest zdol 
na do końca wykonać dekla
rację PPR z roku 1943, za
pewnić polskość naszym zie
miom. Napawa to dumą by
łych żołnieizy, którzy twór
czo realizują program swej 
partii.

Będą oni nie tylko bronili 
tej atakowanej często zza wę
gła przyjaźni, lecz i nieustan
nie pogłębiali ją i utrwalali. 
Bo z takiej przyjaźni musi 
być dumny każdy naród.

Takie refleksje nasuwa nam 
dwunasta rocznica wyzwole
nia naszych ziem — wielka 
data dla mieszkańców Ziemi 
Koszalińskiej.

LEON WASILEWICZ 
b. tołnlen

I WarmwskleJ Bryg. Saper.
HENRYK KACZMAREK 

sficer r«*erwy

nizowanie na łamaęh naszej ga
zety szerokiej dyskusji na ten 
temat.

społeczna komi
sja porozumie

wawcza zamierza zwiększyć od
działywanie opinii mas pracują
cych na sprawę zaopatrzenia i 
polityki cen przez udział swo
ich przedstawicieli w pracach 
Wojewódzkiej Komisji Cenniko
wej, która ma istotny wpływ 
na kształtowanie, się cen artyku
łów produkcji rzemieślniczej i 
chałupniczej na takim poziomie, 
który gwarantowałby tańsze za
opatrzenie mas pracujących, a z 
drugiej strony rzetelne zyski dla 
rc zwijającego się rzemiosła pry 
watnego.

Poza tym komisja porozumie
wawcza zamierza powołać ze
społy, które zajęłyby się spra
wami kultury i oświaty, a więc 
przede wszystkim sprawami 
szkolnictwa i czytelnictwa dla 
pracujących oraz rozwojem ru
chu społecznych uniwersytetów 
robotniczych i niedzielnych.

komisja 
Tozumiewaw

cza uważa za konieczne zwięk
szenie swego wpływu na układ 
budżetu i polityki WRN, aby 
kształtował się on zgodnie z in
teresami podstawowej masy pra 
cujących. Środkiem do osiągnię 
cia tego celu jest obsadzenie po 
szczególnych komisji rad naro
dowych przez przedstawicieli 
instancji z w. zaw., którzy będą 
postulowali wobec rad żądania 
wynikające z potrzeb pracują
cych.

Społeczna komisja porozumie 
wawcza uważa za konieczne na 
wiązanie ścisłej łączności i 
współpracy z zespołem posłów 
naszego województwa wybra
nych w ostatnich wyborach do 
Sejmu, ażeby mogli oni przeno
sić na forum Sejmu to, co nur
tuje nasze społeczeństwo.

Uważamy, że czas najwyż
szy zaprzestać roztrząsania hi
storii minionego okresu, w któ
rym związki zawodowe były 
organizacją typu marionetkowe
go. Obecnie są bowiem realne 
szanse, ażeby związki zawodo
we stały się organizacją stano
wiącą olbrzymią silę polityczną. 
Jest to przecież najbardziej ma
sowe zrzeszenie wytwórców, któ 
rzy skonsolidowani wokół swej 
partii będą budować polski mo
del socjalizmu.

utracone 
go auto

rytetu związków zawodowych 
zależy przede wszystkim od ak
tywności szerokich rzesz związ
kowców w zakładach pracy. Od 
ich pestawy zależy bowiem, jaki 
będzie wpływ związków zawodo 
wych na ukształtowanie pozycji 
związków zawodowych w na
szym kraju.

WŁADYSŁAW CZECH 
przewodniczący
Spoi. Okręg. Kom. Poroz. 
Zw. Zaw.

Gdańsk
pomaga 
Koszalinowi
Przedsiębiorstwo Transportu 

Budownictwa Miejskiego w 
Gdańsku organizuje w Koszali
nie bazę transportu samochodo
wego, która obsługiwać będzie 
wszystkie budowy w wojewódz
twie. ।

Baza ta powstaje w miejsce 
'ekspozytury oddziału szczeciń
skiego PTBM Poznań, która 
nie wypełniała w sposób dosta
teczny swych zadań. Nie miała 
bowiem właściwie zorganizowa 
nego zaplecza technicznego, co 
powodowało nieustające zatargi 
między dyrekcją ZBM w Ko
szalinie a ekspozyturą oddziału 
szczecińskiego.

Ambitny zespół fachowców 
z Gdańska z głównym mechani
kiem PTBM, inż. Romanem Sro
ką i inspektorem technicznym 
Alfonsem Zielkowskim przystą
pili od dnia 1 stycznia br. do 
stworzenia sprawnie działającej 
samodzielnej bazy transporto
wej.

Pragnęlibyśmy przynaglić 
tych, którzy rozumiejąc potrze
by budowlane naszego woje
wództwa mogą pomóc w szyb
kim uruchomieniu bazy transpor 
towej. Rozwijające się szybko 
budownictwo w naszym woje
wództwie potrzebuje sprawnej 
obsługi samochodowej, ta ostat
nia zaś, by dobrze wykonywać 
swe obowiązki, musi mieć wa
runki do właściwe] organizacji.

(bp)

W ostatnich tygodniach 
stycznia okrągłe 100 000 mlo 
dych mężczyzn w NRF, uro 
dzonych między 1 lipca i 
30 września 1937 r. będzie 
musiało przejść przegląd woj 
skowy.

W celu zademonstrowania 
„cywilnego charakteru" prze 
glądu, zaproszono do urzędu 
wojskowego w Kilonii przed 
stawicieli prasy i urzędów 
oraz zezwolono na ich obec 
ność przy „próbnym prze
glądzie". Prawdziwy prze
gląd odbędzie się jednak bez 
osób postronnych.

Na zdjęciu: badanie le
karskie podczas „próbnego 
przeglądu'* w obecności za
proszonych osób.

FOT - CAF

Karnawał

Na studenckim y.Bala gał- 
janiarzy" w Warszawie...

NRF-przed 
powołaniem 
rekrutów
do Bundeswehry

Komisja

Następna

Ponadto

Społeczna

Odbudowanie



Tolerancja...
Gospodyni postawiła na 

stole kubek gorącego mleki 
i zapraszała dobrodusznie:

— Proszę, bardzo proszę' 
Nie zabraknie. Ala się te 
dwie krówki.

Mleko było znakomite, a 
pogawędka z gospodynią 
bardzo ciekawa.

— O czym tośmy gadali? 
Acha... Więc, jeśli chodzi o 
tę religię przywróconą w 
szkołach, to powiem pana, 
te Gomułka bardzo dobrze 
trobil. I ja go za to szanu
ję. Uczciwie postawił spra
wę. Konstytucja zapewnia 
swobodę religijną, to niech 
i w życiu tak będzie. Bo 
ja panu powiem, że najgor 
sza rzecz, to nietolerancja. 
Kie wiem, czy pan wierzący, 
czy nie. ale dob'ze panu z 
oczu pat'Zy. Więc my. wierzą 

• cy, cierpieliśmy za kultu 
jednostki. Ja moją Zośkę do 
księdza na religię posyłałam, 
a mój stary ciągle się bał. 
,Jeszcze się do mnie przy
czepią’’ — powiada. — „Z 
pracy wyrzucą". Bo państwo 
wą posadę miał. Jako drogo 
mistrz. Co prawda, to nikt 
się nie czepiał, ale co czlo 
wiek wycierpiał, to wycier
piał. A najgorzej to cierpieli 
nasi wierni partyjni, A te
raz takie czasy, że każda 
wierzący, partyjny czy bez
partyjny. w poszanowaniu 
jest i po bożemu może żyć...

U7 tym momencie rozległo 
się nieśmiałe pukanie i w 
drzwiach stanęła młoda ko
bieta.

— Pani Walczakowa — 
poprosiła. — Niech mi pani 

' odstąpi trochę mleka dla ma 
. lego. Zachorował ml...
। — Pani Walczakowa spo

glądała na przybyłą z wy 
raźnym obrzydzeniem.

— Nie ma żadnego mleka! 
— rozdarła się potężnie i z 
furią zatrzasnęła drzwi.

— Kto to był? — spyta
łem.

— .4, taka tam nauczyciel 
ka. Bezbożnica niewierząca. 
Pan Bóg by mnie pokarał 
jakbym takiej mleko sprze
dała. Ze też ją święta zie 
tnia jeszcze nosi!...

1 pani Walczakowa popod 
nie podjęła przerwany dys
kurs o tolerancji.
MARIUSZ KWIATKOWSKI

PROGRAM wyborczy 
Frontu Jedności Karo 
du, utrwalający zdo
bycze przełomu paź
dziernikowego, zakła 

da „usunięcie trudności odczu 
wanych w dziedzinie szkolnie 
twą przez dalsze budownic
two szkolne, przez podniesie
ni. poziomu nauczania. Szko
ła oparta na poszanowaniu 
prawdy I rzetelnej wiedzy mu 
si »ię stać kuźnią umysłów 
i charakterów młodego poko
lenia**.

Przedstawiciel Agencji Ro
botniczej zwrócił się do mini
stra oświaty, tow. Władysła
wą Bieńkowskiego, z kilku py 
taniaml, związanymi z realiza 
cją programu Frontu Jedności 
Narodu.

— Jak przedstawiają się głó
wne kierunki walki o podnie
sienie poziomu naszego szkolnie 
twa? Co już zrobiono, jakie są 
plany?
— Główne kierunki reorgani

zacji szkolnictwa — to usamo
dzielnienie administracji oraz 
reforma ustroju szkolnictwa. Re 
forma ta nie będzie zarzuceniem 
obecnego ustroju, a tylko jego 
rozwojem. Po prostu chodzi o 
przedłużenie nauki o jeden rok. 
wśród pedagogów ścierają się 
dwa poglądy. Jedni są za prze
dłużeniem 'szkolnictwa podsta
wowego do ośmiu lat, drudzy 
— szkoły średniej o rok. Moim 
zdaniem, realne i efektywne w 
skutkach w krótkim czasie może 
być jedynie przedłużenie szkoły 
średniej. Pierwszym posunię
ciem w tej dziedzinie stało się 
już przedłużenie o rok nauki w 
liceach pedagogicznych.

Jednym z warunków oodnte- 
tlenia poziomu szkolnictwa — 
nauczania i wychowania — jest 
zmiana dotychczasowej admini
stracji szkolnej. Obecnie przy
gotowujemy projekty ustawy i 
uchwał rządu, które umożliwią 
stworzenie podporządkowanego 
Ministerstwu Oświaty nadzoru 
szkolnego. Sytuacja w tej dzie
dzinie jest bowiem paradoksal
na (o ezym zapewne szeroka 
publiczność nie wie). *e Mini
sterstwo Oświaty nie kieruje w 
Polica oświata i nie ma prawa

Chłopi pow. złotowskiego 
z zadowoleniem witają 

powrót do dawnych tradycyjnych form 
spółdzielczości wiejskiej

NA terenie pów. złotowskie
go wielu chłopów dobrze 
pamięta stare tradycyjne 

formy kooperacji rolniczej, 
które w latach bismarckow- 
skiego a później hitlerow
skiego ucisku, były jedną z 
nielicznych dostępnych form 
organizowania się Polaków na 
tych terenach, stanowiąc swoi 
sty gospodarczy bastion pol
skości. Stare tradycyjne zasa 
dy organizowania kółek rol
niczych, spółek maszynowych 
i łąkarskich, zrzeszeń plan
tatorów itp. formy spółdziel
czości wiejskiej, które w mi
nionym okresie ustąpić musia 
ły narzuconym odgórnie, a nie 
chętnie przyjmowanym przez 
chłopów i obcym psychice poi 
sklej modelom gospodarczym, 
wracają obecnie z całą swą 
siłą i prężnością do życia.

W wielu gromadach pow. 
złotowskiego toczą się prace 
przygotowawcze nad organi
zowaniem kółek rolniczych, 
a we wsiach Bląkwit i Czer
nica istnieją już formalnie za 
wiązane kółka, liczące po kil
kudziesięciu członków. W naj 
bliższym czasie kółka powsta
ną we wsiach: Głomsk, Nowa-

W CZECHOSŁOWACJI

Na zdjęciu: fragment elektrociepłowni w miejscowości Zie
miańskie Kostolany. * (Fot. CAF)

Wywiad AR z min. Bieńkowskim

ingerencji w szkołach, które 
podlegają całkowicie radom na
rodowym. Rola Ministerstwa o- 
graniczą się w istocie do opraco 
wywania programów i podręcz
ników'. Nauczycielowi może 
dziać się krzywda, on sam mo
że zachowywać się w sposób nie 
właściwy, a Ministerstwo O- 
światy nie ma prawa ingeren
cji. Takich przykładów bezsil
ności Ministerstwa wobec szkól 
można przytoczyć więcej.

— Na Jakich zasadach oprłe 
sle reorganizacja administracji 
szkolnej?
— Projekty nasze zmierzają 

do wykorzystania doświadczeń 
dawnych kuratoriów i inspekto
ratów. które mimo wszystko za
pewniały fachowe i sprawne kie 
rowanie oświatą i wychowa
niem. Są dziedziny życia pań
stwowego, które niewątpliwie 
wymagają decentralizacji, ale są 
i jakie, gdzie może ona prowa
dzić. jak np. w szkolnictwie do1 
chaosu i obniżenia poziomu pra I 
cy. Przygotowujemy więc nowe
lizację ustaw, która umożliwi | 
budowę jednolitego i fachowego 
nadzoru szkolnego.

— Jest necra oczywistą. że 
podstawa uzdrowienia naszego 
szkolnictwa Jest reorąanUacJa 
Jego administracji. Ale niemnlot 
wnżne są przecież zmiany me 
rytoryerne. Jak przedstawia 
ten odcinek?
— Drugim torem naszej pra

cy jest zmiana programów i 
podręczników — obie dziedziny 
bardzo trudne i niewątpliwie 
wymagające pracy długofalo
wej. Przede wszystkim usuwa
my z programów i podręczni
ków jaskrawsze przykłady sche
matyzmu 1 wręcą fałszerstw. 
Stoi jednak przed nami zadanie 
opracowania dla wszystkich

Święta, Dzierzążnia i Tarnów
ka.

W istniejących już kółkach 
rolniczych praca ruszyła całą 
parą. Na czoło wysuwa się tu 
wieś Blękwit, gdzie tradycje 
spółdzielczości są szczególnie 
silne. Chłopi z Błękwitu, pro 
jektują już dziś powołanie do 
życia spółki maszynowej, któ- 
rn roznocznie swoją działal
ność od zakupienia traktora 
z narzędziami towarzyszący
mi. W projekcie jest również 
zorganizowanie zrzeszenia plan 
fatorów ziemniaka selekcyj
nego. lnu i buraka cukrowe
go, jak również zorganizowa
nie bloków nasiennych. Rów
nież daleko idące projekty 
i wnioski mają chłopi z Za
krzewa. gdzie zamierza się 
utworzyć spółkę mleczarską, 
a także chłopi ze wsi Glomsk, 
którzy w projekcie mają utwo 
rżenie spółki maszynowej o- 
młotowo-młynarskiej.

We wsi Smiardowo powsta
ło pierwsze w powiecie kółko 
przysposobienia rolniczego, a 
we wsi Drążyska (gromada 
Zakrzewo), istnieje projekt 
wykorzystania pustego obec
nie budynku po szkole rolni-

klas nowych programów, odcią
żenia młodzieży od zbędnego 
balastu, nastawienia pracy szko 
ly nie tylko na przyswajanie 
przez uczniów wiadomości, ale 
i na ich rozwój intelektualny, 
samodzielność myślenia, kryty
cyzm.

Szczególnie trudnym zada- 
niem jest opracowanie nowych 
podręczników do nauki języka 
polskiego i historii. Sensowne 
podręczniki szkolne nie powsta
ną jednak dopóki uczeni nie na- 
piszą podręczników uniwersytec 
kich, dopóki nauka nasza nie 
rozwiąże szeregu ważnych pro
blemów. Nie sądzę, aby nastąpi
ło to bardzo szybko, gdyż, jak 
wiadomo, u nas „nauka poszła 
w las".

— Może przejdziemy do spraw 
dnia dzisiejszego. Na czym po- 
logają w chwili obecnej szcze 
aólne trudności naszego szkol
nictwa?

— Na trzech rzeczach: na bu 
downictwie szkolnym, hudownic 
twie szkolnym i raz jeszcze bu
downictwie szkolnym. To nie 
jest tylko wołanie o pieniądze, 
ale raczej o odpowiedni udział 
szkolnictwa w puli ma.erialów 
inwestycyjnych. Duża ofiarność 
społeczna rozbija się często o 
trudności w uzyskiwaniu mate
riałów budowlanych. Sprawa bu 
downictwa szkolnego jest za
gadnieniem kapitalnym dla przy 
szlości kultury polskiej, warun
kuje walkę o uzdrowienie i pod
niesienie poziomu szkoły. 
Wzrost Ilości łzb szkolnych w 
związku z obecnym przeciążę-

czej na zorganizowanie szko
ły rolniczej. Tak więc i w 
dziedzinie upowszechnienia o- 
światy rolniczej zamierzenia 
chłopów pow. złotowskiego są 
poważne.

Masowy ruch chłopów pow. 
złotowskiego w dziedzinie or
ganizowania kooperacji rolni
czej na nowych, a właściwie 
na starych, przywróconych o- 
becnie do życia zasadach, 
znajduje również swoje od
zwierciedlenie w powstawa
niu powiatowych zrzeszeń pro 
ducentów. I tak np. istnieje 
już w pow. złotowskim zwią
zek hodowców bekonów, zwią 
zek pszczelarski, związek ogrod 
ników oraz związek hodow
ców zwierząt futerkowych. 
W dniu 25 bm. odbyła się 
ogólnopowiatowa narada chło
pów, na której ukonstytuo
wały się powiatowe zrzeszenia 
plantatorów ziemniaka selek
cyjnego i buraka cukrowego. 
Wydaje nam się jednak, iż te
matyka tej narady została nie
co, niepotrzebnie zresztą, za
wężona. Korzystając z obec
ności wielu delegatów wsi zło
towskich, można by przecież 
naradę taką przekształcić w 
swojego rodzaju „sejmik spół 
dzielczy", na którym omówio 
noby wszystkie sprawy zwią
zane z rozwojem nowych 
form kooperacji wiejskiej.

Ze szczególnym zadowole
niem notujemy te niezwykle 
pozytywne objawy aktywiza
cji wsi pow. złotowskiego. By
łoby jednak niewybaczalnym 
błędem ze strony władz powia 
towych i wojewódzkich, gdy
by poprzestały na „radosnym 
odfajkowaniu" chłopskiej ini 
cjatywy zamiast wyjść jej na 
przeciw z szeroką, a co naj
ważniejsze, skuteczną pomocą 
gospodarczą, w postaci urucho 
mienia koniecznych kredytów 
inwestycyjnych, przydziałów 
puli materiałów budowlanych 
oraz działalności instruktażo- 
wo-szkoleniowej.

Tej zdrowej i gospodarczo 
cennej inicjatywie chłopów, 
trzeba okazać jak najdalej 
idącą pomoc.

ST. KARSNICKI

niem i napływem nowych, coraz 
liczniejszych roczników nie mo
że ulegać dalszej zwłoce. W mia 
stach szkoły trzyzmianowe są 
coraz częstszym zjawiskiem, a 
tu i ówdzie grozi nawet czwar
ta zmiana, co jest absurdem, 
gdyż już szkoła pracująca na 
dwie zmiany nie może zapewnić 
właściwych wyników wychowa
nia i nauczania.

— Wasza odpowiedź, tow. Ml 
nistrze, dotyczyła spraw o cha
rakterze bardziej długotrwałym. 
Chodziło ml również o sprawy 
najbardziej aktualne dnia dżl- 
slejszogo. Np. Jak przebiega 
wprowadzenie do szkoły. Jako 
przedmiotu nadobowiązkowego, 
nauki religii? Znano są przecież 
Wam liczne niepokojące me), 
dunkl w tej sprawie. Jak Mini
sterstwo zamierza temu prze
ciwdziałać?
— Zagadnienie nie fest latw'e. 

Spotykamy często objawy dy
skryminacji dzieci nie uczących 
się religii, często dookoła tych 
dzieci wytwarza się niewłaści
wą atmosferę, nierzadkie są o- 
hjawy nietolerancji i zacietrze
wienia ze strony wierzących, a 
nawet — tu i ówdzie — niewła
ściwy stosunek kleru, który co 
aimniej nie przeciwdziała 

tym nastrojom fanatyzmu, a nie 
kiedv nawet jest jego źródłem. 
Miały również miejsce wypadki 
dyskryminowania, a nawet szy 
kanowania nauczycieli znanych 
ze swych laickich poglądów.
Ministerstwo Oświaty, realizu

jąc porozumienie między Rządem 
a Episkopatem. jak najściślej 
przestrzega zagwarantowanej Kon 
stytucią PR1. swobody wolności 
sumienia. Wszelkimi środkami, 
takimi dysponujemy, przeciwsta
wiamy się wszelkim próbom dy
skryminacji dzieci I nauczycieli.

Zarządzenia Ministerstwa urno?. 
Uwiły — tam gdzie Istnieje po
trzeba — organizowanie nauki re- 
llgit oraz organizowanie, zwłasz
cza w większych miastach, szkól 
bez nauki religii. Dużo łatwiej, 
bez zadrażnień, można byłoby 
wprowadzić naukę religii — jako 
przedmiot nadobowiązkowy — z 
początkiem roku szkolnego, a nie 
w czasie jego trwania. Dlatego do 
końca obecnego roku szkolnego 
Istnieć będzie, siłą rzeczy, pewien 
mn przejiclowy. Od nowego ro

ku dzieci będą mogły przenieść 
się, a nowowstępujące zapisać się 
do odpowiednich szkół z nauką 
religii lub bez, w zależności od 
życzenia rodziców.

Gwarantując wszystkim dzie
ciom rodziców, którzy tego chcą, 
możliwość nauki religii, jedno
cześnie z całą energią i bczkom 
promisowoscią władze nasze dą
żyć będą do zabezpieczenia tole
rancji i swobody przekonań dzie 
ciom rodziców niewierzących. 
Mimo wprowadzenia religii —r 
szkoła nie przestała być laicką 
— w tym kierunku idzie i nau
czanie i wychowanie.

Podwyżka zasiłków 
rodzinnych

Na swym przedwyborczym 
spotkaniu z ludnością Warsza
wy w dniu 14. I. br. towarzysz 
Gomułka zapowiedział podnie
sienie zasiłków rodzinnych po
cząwszy od drugiego dziecka.

Dotychczas zasiłek na pierw
sze dziecko wynosił 65 zł., na 
drugie — 80 zł., na trzecie — 
95 zt„ na każde następne — 
100 zł.

Według projektu ustawy, któ
ry wniesiony będzie do Sejmu, 
zasiłek na żonę i pierwsze dziec 
ko mają pozostać niezmienione, 
natomiast na drugie wynosić 
ma — 100 zł., na trzecie — 
130 zł., na każde następne — 
150 zł. Tak więc, przykładowo, 
rodzina z czworgiem dzieci o- 
trzymywać będzie zasiłku ro
dzinnego 105 zf. więcej niż do
tychczas.

Podwyżka la na pewno nie 
jest wystarczająca — jednak w 
granicach naszych obecnych mo 
żliwości finansowych na razie na 
więcej pozwolić sobie nie może
my — pochłonie ona i tak ponad 
1013 min złotych. Można by je 
podwyższyć tylko w takim wy
padku, gdyby komisjom sejmo- 
wyiji udało się znaleźć dodatko
we-'źródła ich finansowania.

Dyskutowany jest również pro 
bleni, czy nie należałoby raczej 
podnieść zasiłki dopiero od trze 
ciego dziecka, ale podnieść wy
datniej. Rodzin z trojgiem i 
więcej dzieci jest 773.800 i rodzi 
ny te znajdują się w najtrm' ) ej 
szych warunkach. Dodajmy na
wiasem, że ogólna liczba upraw 
nionych do zasiłków rodzinnych 
wynosi 3.045.000 pracowników, 
którzy utrzymują 7.828 000 człon 
ków rodzin, w tym 5 618.000 
dzieci. Dotychczas wydatki na 
zasiłki rodzinne wynosiły ponad 
6 miliardów 340 milionów zło
tych.

Niezależnie od podniesienia 
wysokości zasiłków rodzinnych 
— zmiana niektórych dotych
czasowych przepisów w tej dzie 
dżinie może również przynieść 
wielu rodzinom pewną poprawę 
ich sytuacji materialnej. I tak 
np. dotychczas rodzice nie otrzy 
mywali dodatków rodzinnych 
na dzieci korzystające ze stypen 
diów. Ostatnio przepis ten uchy 
łono w stosunku do rodziców, 
którzy są nie pracującymi renci 
sfami.

Rozpatrywana jest również 
sprawa zmiany przepisu, który 
mówi, że przy zmianie na włas
ne żvczenie miejsca pracy pra
cownik przez 3 miesiące nie o- 
trzymuje zasiłku rodzinnego.

Przepis ten obecnie — przy 
znaczne) stabilizacji załóg — 
jest niesłuszny, krzywdzący. 
Większość pracowników, zmie
niających dziś pracę ma na ogót 
uzasadnione ku temu powody, 
dlatego należałoby znieść ową 
3-miesięczną przerwę w otrzy
mywaniu zasiłku rodzinnego.

Bgr

Znany amerykański Instytut 
Badania Opinii Publicznej Gal 
lupa notuje wzrost poparcia 
w społeczeństwie amerykań
skim dla decyzji Sądu Naj
wyższego USA o zniesieniu se 
gregacji rasowej w szkołach. 
I tak. weglug danych Instytu 
tu, jeżeli w llpcu 1934 roku 
54 proc. Amerykanów popiera 
lo decyzję Sądu Najwyższego, 
41 proc, potępiało, a 5 proc, 
nie wyraziło żadnej opinii, to 
obecnie 63 proc. Amerykanów 
popiera tę decyzję, 31 proc, 
potępia, a fi proc, nie wypo
wiada się wcale. Instytut za
znacza Jednak, że na połu
dniu Mano w zjeonoczonyen 
nadal 2/3 («7 proc.) mieszkań
ców potępia decyzję Sądu Naj 
wyższego. A o Południe gło- 
wnie chodzi. Tam mieszka 
przecież najwięcej Murzynów.

(ed).

SUPF.RTANKOWIEC

Właściciel największej na 
świecie floty tankowców — 
Arystoteles S. Onassis — bę
dzie wkrótce posiadaczem naj 
większego tankowca świata. 
Zamówił on dla swojej floty 
tankowiec o wyporności 
100 ono ton, który bez zatrzy
mania. z szybkością 17 węz
łów, przebywać będzie drogę 
z Iranu do Europy północnej 
naokoło Przylądka Dobrej Na 
dziel. Zdaniem fachowców, mi 
pertankowcc tego typu będą 
mogły uniezależnić Europę od 
Kanału Sueskiego przy zaopa
trywania się w bliskowscho
dnią ropę naftową.

(ed). 
TORT DLA GENERAŁA

W czasach wojen łatwiej 
mogą dożyć do sędziwego wio 
ku generałowie niż zwykli żoł 
nierze. Widać to chociażby na 
przykładzie znanego z okresu 
drugiej wojny światowej w*n 
cuskiego generała, WeyK^nda, 
który swoją niechlubną karie
rę skończył w Vichy.
dził on niedawno rocznicę 
urodzin. Z tej okazji otrzymał 
od swoich przyjaciół tort w 
kształcie Luku Triumfalnego.

„Czyżby to była nagroda P<> 
cieszenia dla człowieka, które 
go największym czynem wo- 
jennym było zawieszenie bro
ni w 1940 roku?" — pyta dzień 
nik francuski „Liberation**.(ed).
MONACO
MA NASTĘPCZYNIĄ 
TRONU

Mieszkańcy księstwa 
co we wszelki możliwy sposób 
wyrażają swą radość z powo
du narodzin następczyni -.tro
nu —- księżniczki Karoliny 
Luizy Margerlty.

Na zdjęciu: 23 bm. w dniu 
narodzin następczyni tronu 
księstwa Monaco, właściciel 
trafiki zawiesił w witrynie 
zdjęcie księcia Rainier i księż 
ny Grace zostawiając również 
w trzeciej ramce miejsce na 
zdjęcie nowonarodzonej księż
niczki Karoliny skoro tylko 
będzie można ją sfotografo
wać:

(Fot. — CAF)

Odbudowa szkolnictwa



. Alicja sprzedaży domków 
jednorodzinnych — rozpoczęta

Miejski Zarząd Gospodarki 
Komunalnej przystąpił już do 
prac związanych ze sprzedażą 
domków jednorodzinnych.

W tym celu powołane zosta
ły i.omisje: szacunkowa i kwa 
lifikacyjna. W najbliższych 
dniach zwołane zostanie posie 
dzenie komisji, na którym 
członkowie zapoznani zostaną 
ze szczegółowym planem pra
cy-

Wszystkich zalnteresowa. 
nych informujemy, że warun
ki nabycia domków na włas
ność. są bardzo dogodne.

Np. należność za sprzedane 
budynki, na wniosek nabyw
cy rozkłada się na raty mie
sięczne. Suma rat w ciągu 
roku nie może być (z wyjąt
kiem roku, w którym płatna 
jest ostatnia rafa) niższa od 
kwoty 1 500 złotych.

Dogodne warunki nabycia 
domków stworzono repatrian
tom i osobom, które pozosta
wiły majątek nieruchomy na 
terenach przyłączonych do 
ZSRR. Należy pamiętać, że 
ubiegający się o ich kupno zo
bowiązani są przedłożyć kar
tę ewakuacyjną i urzędowy 
opis mienia pozostawionego, 
lub odpis zaświadczenia wyda
nego przez Państwowy Urząd 
Repatriacyjny. Dotyczy to 
osób, które pozostawiły mają
tek nierolniczy.

Przypominamy również, że 
wnioski na kupno domków, 
złożone w roku 1948, należy

odnowić. We własnym intere 
sie należy to uczynić ja naj
szybciej. Szereg tych wnios
ków może być już nieaktual
nych. Wielu wnioskodawców 
oądź wyjechało z Koszalina, 
bądź też zrezygnowało z kup
na domku.

W Koszalinie do sprzedaży 
lub wydzierżawienia, wytypo
wano przesz.lo 360 domków. 
Ponieważ podań jest bardzo 
dużo, każdy wniosek będzie 
wnikliwie i szczegółowo rozpa 
tiywany przez komisję kwali
fikacyjną.

K. W.

Wielka impreza 
turystyczno- 
krajoznawcza 
dla drużyn 
harcerskich

Zarząd Główny PTTK wspólnie 
z Główną Kwatera ZHP ogłasza 
ją turniej turystyczno-krajoznaw 
czy dla drużyn harcerskich pod 
hasłem: ,.Poznajmy własny kraj, 
uprawiajmy turystykę w okresie 
zimowo wiosennym**.

Turniej polega na aorganizowa 
niu I przeprowadzeniu przez dru 
*yuy zgłoszone do turnie tu wycie 
czek pieszych I narciarskich, na 
poznawaniu historii, kultury I za 
bytków własnej okolicy oraz na 
zdobywaniu wiadomości 1 umie 
lętnnścl harcerskich.

W turnieju może, brać udział 
drużyna składająca się z 10 dru- 
hó wraz z kierownikiem wy* 
cleczki.

Każdy członek zastępu, w cza
sie trwania turnieju winien prze 
być go km. Za każde io km prze 
by tych pieszo lub na nartach u 
czcstnicy otrzymują 10 pkt. dodat 
nich. Ponadto punkty można «zy 
skać za wykonanie prac społecz 
nych. prowadzenie kroniki zastę
pu itp.

Harcerski turniej krajoznawczo 
turystyczny trwa do 1 maja 
bieżącego roku. Ogłoszenie wyni 
ków turnieju nastąpi w okręgach 
do dnia i czerwca br., a w skalt 
ogólnopolskiej do 15 czerwca br.

Zastępy wyrażające chęć startu 
w tej imprezie potwierdzają swój 
udział w komendzie hufca. Zgło
szenia należy składać w terminie 
do 10 lutego br.

Dla zwycięskich^, zespołów ufun 
dowanc zostaną nagrody i dyplo 
my.

Przy Komendzie Chorągwi ZHP 
w Koszalinie powstało Już okrę
gowe kierownictwo turnieju. W 
skład jego weszli: M. Lewicki, T. 
Piotrowski. J. Czerwiński i A. 
Nowacki.

Podobne komitety powołane zo 
staną w powiatach. W pracy 
przygotowawczej komitety tere
nowe winny wykorzystać wszel
kie formy propagandv Jak radio
węzły, gazetki Ho. Chciellbvśmv, 
aby impreza harcerska stała sic 
masowa imprezą. by udział w 
tym turnieju wzięło jak najwlę 
rej druhów.

Przeprowadzka Spółdz. Mechaników
oznacza wzrost produkcji i zatrudnienia

Olbrzymia bała przyszłej Husami zaczyna luz tptnii życiem 
Przy kilku warsztatach pracuje jeszcze niewielka grupka lu
dzi Ale wkrótce...

ZAŁOGA Spółdzielni Mechn 
ników Samochodowych w 
Koszalinie przyjęła z nie 

małą radością decyzję władz o 
przydzieleniu spółdzielni obiek 
tu przy ul Lecliickiej

Warsztaty spółdzielni rozrzu 
cone są dotąd w 5 ciu punktach 
miasta Wszędzie panuje niebv 
wala ciasnota. Maszyny w hali

produkcy |ne| stoją dosłownie 
jer.na na drugiej. Nieleplcj jest 
w hali montażowej. Można śmia 
lo powiedzieć, że na terenie spól 
dzielni nie ma wolnego kąta

Już częściowe wy korzystanie 
magazynów przejętych od KW 
MO pozwoliło na usunięcie z 
placu targowego stojących tam 
beczkowozów i odblokowanie u-

licy Kaszubskiej Do nowego ' 
pomieszczenia przenosi się ob c 
nie dział montażowy. Kilka brv 
gad roboczych tego działu mon 
tuje samochody już na nowym 
mieiscu pracy

„Naileniet zresztą będzie - 
mówi nasz informator kierów 
nik techniczny tow Czerwińsk' 
— gdu na mlelscu sami wszyst 
ko zobaczycie".

Wsiadamy do samochodu któ 
rv uwozi n»s za miasto Ach 
ta droga 200 metrowy odcine 
ulicy Lcchtckieł niczym nie róż 
ni się od nleców wielbłąda 
MZGK nbiecat wprawdzie dro 
go nanrawić, ale tylko obiecał 
Chcieli to zrobić mechanicy 
gdyż, im naibardziej zależy na 
dobrym dojeżdzie i też nic z 
tego nie wyszło „Nie jesteście 
fachowcami w tej dziedzinie 
i robić nie'możecie" — odpowie 
dziano im.

Obiekt spółdzielni przy ul 
l.echickiei przedstawia się na 
prawdę imponująco W olbrzy 
mich halach magazynów trzeba 
tylko założyć centralne ogrzewa 
nie i ustawić maszyny Przed 
obiektem duży, ogrodzony te 
ren. na którym obecnie rzędami 
stoją gotowe już wozy, czekają 
eu na odbiorcę. Jest budynek

Hala monfażo 
wa na stary ~ 
miejscu. Tu me 
ma wolnego ką
ta.

administracyjny i drugi mniej
szy nadający,się do wykorzy 
siania na cele socjalne.

Przekazanie tego obiektu nie 
zostało doprowadzone <io końca 
i przeciągnie śie prawdopndob 
nie aż do sierpnia br. Zwloką 
fest bowiem uwarunkowana bu 
dową nowego magazynu dla 
dotychczasowego użytkownika. 
Mechanicy sami podjęli budowę 
mn<»azvnu i ukończą "" w lak 
najkrótszym czasie Sprawa bu
dynku adminłstracyjn " * zajmo 
wanego dotychczas nrzez rodzi 
nv pracowników MO została 
rozwiązana Rodziny te przekwa 
terowane zostana do lokali zaj 
mowanvch doł-Thrzas przez bui 
ra . Dobrego Ri-t:<’• i biura Spół 
dzielni Mechaników

Przeprowadzka Spółdzielni Me 
chaników na ul. Lechicką, to 
nie tylko zwiększone możliwości 
rozwoju produkcji i zlokałizowa 
nie wszysf' ch warsztatów w 
lednym miejscu Uzyskanie no
wego obiektu, oznacza wzrost 
zetn-dnlenla o 500 osób. A to 
dla Koszalina ma niemałe zna
czenie.

Z. ŻARACH
Foto.: Cz. Orłowski

ŚLUSARZY wykwalifikowanych zatrudni przy remontach 
urządzeń przemysłowych. F-ka PRZETWORÓW ZIEMNIA
CZANYCH „NOWOGARD" w Nowogardzie, ul- Jedności 
Narodowej nr 23-25. tel- 249 Warunki płacy i pracy do omó 
wienia. Zgłoszenia prosimy kierować do Samodzielnego Re
feratu Zatrudnienia przy Prez. PRN w Nowogardzie.

K—49-0

GŁÓWNEGO KSIĘGOWEGO od dnia 1-go lutego br. 
zatrudnią Koszalińskie Zakłady Spożywcze Przemyślu 
Terenowego w Koszalinie, ul. Asnyka 8-10. Wynagrodzenie 
w/g obowiązującej siatki płac. Podanie wraz z dwoma 
życiorysami należy kierować na adres wyżej podany.

K—62-0

Części do silników kutrowych Junc Munktell Z-Uoko- 
wych, żaroworpalnych, 100 obr/min

■ przędą

Stocznia im. Komuny Paryskiej
Gdynia, ul Czechosłowacka 3

Bliższych Informacji o zakresie 1 cenie posiadanych 
części udzieli oraz zamówienia przyjmuje Dział Zbytu.

tel. 19-75, wewn. 370-
K—58-0

NAUCZYCIEL.emeryt lat <4 szu 
ką lżejszej pracy w Słupsku, Ust 
ca, Sławnie. Oferty! Słupsk, po 
sterestante (nr dowodu CCI 
155496).

G—ST

PLASTIK (różne kolory), blysz 
czacy, deseniowy, na wyrób g*- 
lanterll oraz Igelit na zelówki do 
rannych pantofli, poleca „Termo- 
piast'*. Warszawa. Al. Jerozolim
skie 73, tel. 854.45.

K—76 B

„NOWA HUTA- — Berliński 
romans.

Seanse o godz, 18. 1S 1 20.
WDK — nieczynne,
„MUZA" — Cena strachu -* 

1 I II seria.
Seanse o godz. 16 I Z*
„ZACISZ*,- — Niedokończona 

opowleSć.
Seanse o godz. 17 t 19.
MPKB — 2X2 = 8.
Seans o godz. 11.

KARMELKARZY na wyroby twarde i miękkie oraz 
CUKIERNIKOW-waflarzy zatrudnią natychmiast1 Kosza
lińskie Zakłady Przemysłu Terenowego w Koszalinie, 
ul. Asnyka 8/10. Warunki płacy do omówienia na miejscu. 
Podania o przyjęcie do pracy wraz z dwoma życiorysami, 
należy kierować pod wyżej wskazany adres.

K—65-0

STARSZEGO KSIĘGOWEGO o pełnych kwalifikacjach 
na samodzielne stanowisko w Tuczami Lubkowice pow. 
Kołobrzeg zatrudnią od dnia 1 lutego br. Koszalińskie 
Okręgowe Zakłady Tuczu Przemysłowego z siedzibą 
w Słupsku. Zgłoszenia należy kierować do KOZTP — 
Słupsk, ul. Kołłątaja nr 1.

K—71-0

ZAKŁAD DOSKONALENIA RZEMIOSŁA Warsztat 
Szkoleniowo - Usługowy Elektrotechniczny

, w Szczecinie, PI. Kilińskiego 3

zawiadamia.

że przyjmuje do wykonania z materiałów własnych
1 powierzonych wszelkie prace w zakresie:

1) Remonty silników elektrycznych,
2) Remonty transformatorów sieciowych,
3) Pomiary oporności urządzeń piorunochronnych, 

ochronnych i roboczych oraz budowy, konserwacje 
1 wszelkie naprawy instalacji piorunochronnej i o- 
chronnej.

K—74-0

MAŁŻEŃSTWO z dziećmi poszu- 
1 kuje pokoju w Słupsku z częścto 
wą używalnością kuchni na okres 
4 ch miesięcy. Warunki do omó
wienia. Wiadomość kierować listo 
wnle na adres: poste-restanto — 
Słupsk 3, Jankowski.

Gp—68

Powiatowa Wielobranżowa Spółdzielnia Pracy 
Usług Rzemieślniczych w Koszalinie 

zawiadamia, że
Z DNIEM 1 LUTEGO WZNAWIA SWĄ DZIAŁALNOŚĆ 
W zakresie wykonawstwa usług remontowo-budowla 
nych jak: malarskie, zduńskie, dekarskie, elektro insta- 
lacyjne, szyldziarstwo. parkieciarstwo, cyklinowanie 
parkietów oraz naprawa mebli.

Zgłoszenia kierować na adres:
Koszalin, Dąbrówki nr 1, tcL 23-85 i 24-70.

K—60-0

Podiiękoiranie
Dyrektorowi Szpitala w 

Kołobrzegu dr Musiałowi. 
dr Mystkowi, dr Pawłow
skiemu i Siostrom Szpitala 
za przeprowadzenie cięż
kiej operacji i uratowanie 
życia oraz troskliwą Opie
kę lekarska serdeczne po
dziękowanie składa

HENKE JADWIGA 
G—62

ZARZUTY postawione w listopa
dzie 1956 roku obywatelce Irenie 
Kaliclfisklej, gam. w Lotyniu, od 
wetuję i przepraszam — Janina 
Biskup.

K—76

JABŁONOWSKA Anna zgubiła le 
gitymację służbową nr 04849 wy
daną przez Woj. Zarząd Łącznoś
ci w Koszalinie.

G—««

PROGRAM II na fali 3117 m 
na dzień 30 stycznia (środa)

Program dnia 6.99. 19.09.
Wiadomości: 3.00, 9.00, 7.00, I.M. 

8.30, 12.04. 10.00, 19.30, 20.00, 88.38.

s.o« Muzyką. s.3o Rozm. toin. 
6.10 Organy kin. 6.25 Kalendarg 
rad. B.3o Glmn. 8.40 Muzyka lud. 
7.J0 Mozaika muz. 8.06 Przegląd 
prasy. 8.13 Muzyka tan. 8.36 
Koncert solistów polskich. 9.00 
„Stroik odpowiada na listy" — 
aud. dla kl. I 1 H. 9-241 Koncert 
rozr, lo.oo „warszawskie mięsa, 
kanie" — ode. opow. Stefana 
Kisielewskiego. 10.20 Utwory kom. 
pozytorów czeskich. u.oo U 
przyjaciół. 11.30 Koncert soli
stów. 12.10 Aud. aktualna. 1540 
Muzyka lud. 15.35 Błękitna «Zta- 
feta. 19.03 Transkrypcje skrzypc. 
Kreislera. 16.15 Muzyka rozr. 
10.45 „W 300 rocznicę wyzwolą- 
nia Pobkl spod najazdu szwedg. 
kiego" — pog. ił.oo Piękne glo
sy. 17.40 Na warszawskiej falf. 
18.00 Muzyka tan, 18.35 Muzyka 
1 aktualności, lo.oo Muzyka. 19.10 
Koncert chóru rozgt, wrocław
skiej PR. 19.30 „Na straży" — 
opow. Ewelyna Waugha. 90 29 
Kronika sport. 20.35 Muzyka ta«. 
21.00 Koncert chopinowski, si to 
„Pełnym głosem o sprawach 
młodzieży". 21.55 Gra ork. tan. 
BR- 2ŁJ0 Koncert.

Tak wygląda 
jedna z hal uzy 
skanegn niedaw 
no obiektu.

Inwalidzi
wybrali władze

W ub. niedzielę w sali 
konferencyjne) Prez WRN w 
Koszalinie odbyło się walne 
zebranie inwalidów wojen
nych I wojskowych z terenu 
miasta i powiatu koszaliń
skiego. Inwalidzi dokonali 
wyboru nowego zarządu, któ 
ry zgodnie z wysuniętymi 
przez zebranych postulatami 
przystąpi do udzielania po
mocy materialnej swym 
członkom w myśl obowiązu
jących uchwal rządu i Pre
zydium WRN.

»Zgaduj zgadula«
w klubie TPPR

Dziś. tj. 30 bfn„ o godz. 19 w 
Sali Wojewódzkiego Klubu TPPR 
przy ul. Zwycięstwa odbędzie s!ę 
Imprezą z nagrodami pt. „Zga
duj zgadula".

Bilety w cenie 5 zł są do na
bycia w Klubie TPPR.

PRACOWNICY POSZUKIWANI

Dyrekcja MHD Art. Przem. w Koszalinie, poszukuje 
2-ch SPRZEDAWCÓW na prowizję <lo sklepów prze
mysłowych przy ul. Mieszka I-go 1 Rybackiej. Zgłaszać się 
w biurze Dyrekcji przy Placu Wolności nr 2/4.

K—72-0 UWAGA!* 
b. członkowie Sp-nl Pracy

Konserwacyjno* 
Remontowej 

im. „Nowotki" w Słupsku 
Od dnia 26. I. 1957 roku 
do 15 II. 1957 roku będą 
wypłacane udziały człon- 
kowskio wszystkim zwol
nionym członkom Sp-ni- 
Po odbiór należy zgłaszać 
się w kasie Spółdzielni.

Zarząd. 
K—77-1

OGŁOSZENIA DROBNE

FORTEPIAN krótki gabinetowy 
lub pianino markowe kupie. Gdy 
nia. ul. Wojewódzką nr 23/1, tel. 
32.90.

K—75

SP-NIA Pracv Meblarzy „Dąb Po 
morski" w Słupsku, poszukują in
żyniera lub technika branży me 
blowcj na stanowisko kierownika 
technicznego Sp nl. Warunki angą 
2u do omówienia — Biuro Sp-nl 
Stupsk, ul. Garncarska 19.

Gp—64

19 909 ZŁOTYCH dam za odstąpię 
nie gospodarstwa rolnego od 7—16 
ha. Oferty: Biuro Ogłoszeń — 
Koszalin, ul. Lampe 26.

G—39-8

,Głot Koszaliński" — organ KW Polskiej Zjednoczonel Partii Robotnicze). Redaguje Kolegium w aftładzte- Ignacy Wtrski (red. nacz.). Andrzej Czechowic* fz-ca oscl red ), Marian Pchełka
(aekr. iwd.j. Lesław Cnot, Jerzy Klss-Oiakl. Wacław Nowak. Redakcja — Kostaltn. ul. Alfreda Lampe 30. Telefony: centrala 43*. Sekretariat Redakcji — 435. Redaktor naczelny — 114. Oddrlał w Rh:r>- 
slni tli. Niedziałkowskiego 1. tel. 61-95. Oddział w Szczecinko PlacWolnoScl (gmach Prez. MRN), tel. 604 Administracja: Koszalin, ul. Alfreda Lampe 20. H p., tel. Jfl-58, 22-61. Ogłoszenia — Biuro 
Ogloa«A RAW ul. AlfredaJLsmpo 2U. tel. Tli. Wpłaty na prenumerat® pocztową przyjmują urzędy pocztows^I.listonosze.JJJoczonotUiZa w Koszalinie. Pap. gazet. 50 g, VH kL
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Raid narciarski 
po »Szwa jcarii Połczyńskie j«

Jak się dowiaduje Agencja 
Robotnicza, prokuratura stolecz 
na prowadzi dochodzenie w kil
ku sprawach gospodarczych.

■Najważniejsza z nich dotyczy 
handlu zagranicznego Niektóre 
nasze niepowodzenia handlowe 
na rynku międzynarodowym wy 
nikaly i wynikają z winy zakła
dów produkujących na eksport 
oraz instytucji powołanych do 
kontrolowania jakości eksportu. 
Na takim tle powstała jedna ze 
spraw, stanowiąca obecnie przed 
miot dochodzeń prokuratury.

W 1955 roku dostarczyliśmy 
Brazylii 30 obrabiarek, wyprodu 
kowanych w Zakładach im. Ce
gielskiego w Poznaniu, Zakła
dach im Strzelczyka w Lodzi, 
I Maja w Pruszkowie, w Fabry
ce Urządzeń Mechanicznych w 
Porębie i Zakładach Mechanicz
nych w Pabianicach. Brazylijscy 
odbiorcy zakwestionowali ten 
towar. Gdy na miejsce przyje
chali polscy fachowcy z inż. 
Mierzejewskim z Centralnego 
Biura Konstrukcji Obrabiarek 
w Pruszkowie na czele, okazało 
się, że reklamacje brazylijskie 
są zupełnie słuszne. Wyekspor
towane obrabiarki zostały bo
wiem wyposażone w nie nadają
ce, się do użytku instalacje elek
tryczne .łożyska niewłaściwej ja 
kości itd, itd. Mimo to „Polcar- 
go" — instytucja powołana do 
wydawania ekspertyz oraz — 
zależnie od ich wyników — ze
zwoleń na eksport z Polski to
waru zgodziła się na wywóz 
tych maszyn, uznając je za do
bre.

Niedbalstwo i jego konsekwen 
cje są powodem innej sprawy, 
którą zajmuje się obecnie pro
kuratura. Oto 13 stycznia br. 
wybuchł pożar w nowozbudowa 
nej rozgłośni Polskiego Radia 
w Warszawie. Pożar ten, na 
szczęście, nie zdążył się roz
przestrzenić, co sprawiło, że 
szkody są stosunkowo niewiel
kie — wynoszą tylko 50 tys. zło 
tych. Ale dlaczego wybuchł po
żar? Wstępne dochodzenia wyka 
zuią, że przy budowie studiów 
radiowych, nie bacząc na łatwo
palne materiały, z których są 
one skonstruowane, przewody

elektryczne, zgodnie zresztą z 
projektem, umieszczono w rur
kach bergmanowskich, zamiast 
w rurkach żelazopancernych. A 
przecież projekt rozgłośni za
twierdzony został przez Komisję 
Oceny Projektów Inwestycyj
nych, której członkowie są, o- 
czywiście, fachowcami.

Najdelikatniej mówiąc — z 
brakiem gospodarności (docho
dzenie jest we wstępnej fazie) 
związana jest sprawa wydziału 
inwestycyjnego Centralnego Za
rządu Przemyślu Owocarsko- 
Warzywniczego. Sprawa ta, bez 
wnikania w szczegóły, polega 
na tym, że wydział inwestycyj
ny centralnego zarządu za
miast wykorzystać możliwości 
produkcyjne w podległych sobie 
zakładach dla produkcji kadzi 
i kuf (dużych beczek), syste
matycznie zamawiał te wyroby 
na zewnątrz — w spółdziel
niach. Toteż w latach 1954— 
1955 centralny zarząd wydatko
wał na ten sprzęt ponad 7,5 mi
liona złotych, przy czym owe 
kadzie i kufy okazały się bar
dzo niskiej jakości, co pocią
gnęło za sobą dalsze straty w 
produkcji.

Toczy się też w prokuraturze 
stołecznej dochodzenie przeciw
ko spółdzielni „Gromada”. O co 
podejrzana jest ta spółdziel
nia?

I iW latach 1954—55 uzyskała 
ona zezwolenie na wykopanie 
żelbetonowych słupków oraz 
zdjęcie drutów kolczastych w 
dawnych umocnieniach hitlerow 
skich na Mazurach. Ustalono, 
że dla przeprowadzenia tych 
prac spółdzielnia najmowała 
miejscowych chłopów plącąc im 
za każdy wykopany słupek od 
5 do 9 zł. Wprawdzie poniosła 
też ona pewne koszty związane 
z transportem słupków, ale sto
sunkowo niewielkie. Mimo to, 
sprzedając słupki przedsiębior
stwom państwowym, między in
nymi PGR-om, brała ona za 
każdą sztukę 40 zł.

Ustalono, że kilka transpor
tów słupków wysłanych z Ma
zur do Warszawy w ogóle do 
spółdzielni nie dotarło. Ustalo
no także, że choć chłop, jak to 
już było powiedziane, brał za 
wykopanie słupka kilka złotych, 
podpisywał on in blanco kwit, 
do którego później wpisywano 
25 do 35 zł W ten sposób spół
dzielnia „Gromada" przygoto
wywała sobie alibi.

Wszystkie te sprawy sprowa
dzają się w końcu do wspólne
go mianownika — do szkodze
nia gospodarce narodowej. Słusz 
nie więc prokuratura wydala 
walkę szkodnikom.

W. P.

Wzrost temperatury, brak 
śniegu nie odstraszyły PTTK 
w Koszalinie od zorganizowa
nia okręgowego raidu narciar
skiego po Szwajcarii Połczyń
skiej. Raid ten odbędzie się 
z okazji przypadającej 50 rocz 
nicy istnienia narciarstwa w 
Polsce. Będzie on zarazem 
pierwszym tego rodzaju rai- 
dem organizowanym na na
szym terenie przez PTTK.

Termin raidu ustalono na 
16—17 lutego br. W razie nie 
sprzyjających warunków atmo 
sferycznych, odbędzie się on 
nieco później.

Trasa raidu podzielona zo
stanie na dwa etapy: I — Poł 
czyn Zdrój—Redło, II — Re- 
dło—Połczyn Zdrój.

Uczestnikami ratdu mogą 
być drużyny składające się z 
3—5 osób, zgłoszone przez or
ganizacje masowe, zakłady 
pracy i kluby sportowe. U- 
czestnik winien mieć ukończo 
ny 16 rok życia.

Zgłoszenia do raidu można 
składać w zarządzie okręgu 
PTTK w Koszalinie (ul. Zwy
cięstwa 39) do dnia 10 lute
go br. Można tu również za
sięgnąć bliższych Informacji 
dotyczących startu w raidzie.

Co tańsze przewóz węgla 
czy przesył prądu?

IW Niemieckiej Republice Federalnej przeprowadzono bada
nia dla stwierdzenia, co jest bardziej opłacalne — czy prze
wożenie węgla na miejsce jego zużycia jako paliwa energe
tycznego, czy też przesył prądu z elektrowni ulokowanych 
w bezpośrednim sąsiedztwie kopalń węgla. Badania wykaza
ły (oczywiście, w lokalnych warunkach NRF), że koszty te 
wahają się w obie strony i że trzeba je określić indywidual
nie.

Jednakże przesył prądu elektrycznego posiada — mimo 
takiej proporcji kosztów — dwie wielkie zalety, którymi gó
ruje nad systemem przewozu węgla na miejsce jego zuży
cia. Mianowicie, elektrownie budowane przy kopalniach mo
gą spalać węgiel gorszych gatunków, poza tym zaś kopalnie 
same zużywają wielkie ilości energii, a więc, budując przy 
nich elektrownie zasilające prądem okolicę, można stwarzać 
zakłady o znacznie większej mocy, co z kolei zmniejsza prze
ciętny koszt zarówno inwestycji, jak i eksploatacji.

Na strzelnicy
27 bm. na strzelnicy w Sła 

wnie przeprowadzono I Zimo 
we zawody klubów LPŻ. Star 
towały zespoły ze Słupska — 
Białogardu, Sławna, Koszali
na i Drawska. Pomimo tru
dnych warunków atmosferycz 
nych uzyskano szereg do
brych wyników. Np. H. Połtu 
rzecka z. Białogardu w konku 
rencji Kb 3 uzyskała rezultat 
89 na 100 możliwych. Zwycię
żył zespół Koszalina przed 
Słupskiem i Białogardem.

Pokrótce...
28 zawodników startowało w 

ub. niedzielę w mistrzostwach 
tenisa stołowego powiatu kosza, 
lińskiego.

Tytuł mistrza powiatu zdobył 
W. Witkowski z IZS Swleilno. 
Wicemistrzem został Z. Karasiń
ski (LZS Koszalin). Niespodzian
ką było zajęcie dopiero trzecie
go miejsca przez dobrego ping, 
ponglstę z Sianowa — Z. Zobla.

Juniorzy coraz lepsi

Ładny mecz 
mło dych 
koszykarzy

W poniedziałek, 28 bm. w sali 
Zasadniczej Szkoły Mechanizacji 
Rolnictwa rozegrano interesujący 
mecz o mistrzostwo juniorów w 
koszykówce. Przeciwko drużynie 
Eosnodarzv sali wystąpiła druży

na Bałtyku. Mecz 
ten miał duże 
znaczenie dla o- 
bu zespołów, 
gdyż zajmują o- 
ne czołowe miej 
sca w grupie I.

Mecz był ła
dny, gra toczyła 
się szybko; wi
dzieliśmy szereg 
ładnych akcji z 
obu stron. Wyso 
ka wygrana Bat 
tyku 51:28 (21:9), 

- jest wynikiem do 
brej dyspozycji strzałowej zwła
szcza Wołujewlcza, Janza 1 Sobot 
klewlcza. Zespół Zrywu miał tyl
ko jednego dobrego Strzelca — 
Przybysza, który też był najlep
szym graczem tej drużyny.

Poniedziałkowy mecz wykazał, 
że pomysł zorganizowania mi
strzostw pod egidą rady okręgo 
wej Zrywu był ze wszech miar uda 
ny. Zrywowcy troskliwie opleku 
ją się rozgrywkami i w rezulta
cie spotkania są coraz lepsze, 
wzrasta zainteresowanie mistrzo
stwami w szkołach, koszykówka 
koszalińska ma coraz lepsze 1 bo
gatsze zaplecze.

W grupie I prowadzi obeent. 
Bałtyk, wyprzedzając jednym 
punktem swych ponledziałkoy-yoh 
przeciwników. Sadzać z ostatnie, 
go spotkania, właśnie te dwie 
drużyny powinny się ubiegać o 
awans do gier finałowych. Grupa 
II rozpoczyna II rundę spotkań 
w terminie późniejszym.

A oto tabelka I grupy:

ELEGANCKI oficer oświadczy) z em
fazą:

— Jeśli żaden z was nie powie czy 
ja to broń, za kilka minut zarządzę 
egzekucję.

Na pierwszy rzut oka twa 
rze zatrzymanych nie wyra
żały nic. Trzynastu męż
czyzn stało w milczącym 
szeregu, trzymając ręce zło
żone na głowach. Z od
ległości niewielu metrów, 
przyglądał się szeregowi spo 
eony tłum podróżnych. Spa
zmatyczny płacz Francuzek 
darł suche powietrze jak 
płachtę. Patrzano z rozpa
czą na Niemców.

Oficer odwinął mankiet munduru.
— Daję pięć minut do namysłu.
Odwrócił się. Uderzył krótko po skórza

nych bryczesach damską szpicrutą. Może ją 
nabył w którymś z wykwintnych paryskich 
domów mody? Albo dostał od kochanki, któ
ra zapomniała, że oddaje się Niemcowi?!

Ludzie znieruchomieli ze strachu. Trochę 
litości zmieszanej z trwogą, sporo nienawiści 
i dużo żalu, pobiegło w stronę rzędu skaza
nych. „Pięć minut” — ze wszystkich zmór 
na świecie, chyba najgorszą zmorą jest mil
czenie. Cisza objęła lyoński dworzec. Płacz 
ustał, nawet nie słychać przekleństw nie
mieckich żołnierzy. Ekspress z Rzymu do 
Paryża via Lyon już wyszedł.

Stukają podkute buty żołnierzy, skrzypią 
wyglansowane oficerki niemieckiego do
wódcy.

Nazywa się Andre Pertaul. Stoi z lewej 
strony pierwszy w rzędzie. Ma dziwny gry
mas na twarzy. Cofnięte w głąb oczy, wy
rażają chyba rozterkę. Patrzy za spacerują
cym Niemcem, po hełmach żołnierzy, któ
rzy trzymają w rękach rozpylacze. Znowu 
znieruchomiał, gdy zobaczył przed sobą, 
w odległości pięciu — sześciu metrów, czar
ny futerał na skrzypce. Leży na nim corpus 
delictl — nabity „Mauzer", obok żołnierz 
zwrócony w kierunku milczącego rzędu trzy
nastu mężczyzn.

Wynurzył się zupełnie nagle. „Skrzypiąca 
śmierć”. Stanął swobodnie rozkraczony, 
znowu odwinął mankiet zielonego munduru.

— Ma fot Zostało trzy minuty do namysłu.

A potem cicho dodał:
— Zastanówcie się. Za jednego każę roz

strzelać trzynastu.
Poszedł.
Andre Pertaul, ten z brzegu, z lewej stro

ny, straszliwie blednie. Przed nim, na od
ległość rzutu kamieniem, -wmieszana w tłum

podróżnych stoi jego siostra. Wyróżnia się 
nawet tutaj, w tym zestawie zrozpaczonych 
ludzi. Przystojna, smukła, brunetka, praw
dziwa Francuzeczka. Spójrz na nią, co wi
dzisz? Noof... Popatrz! Nie bój się, za to 
nie zginiesz.

Mariole ma oczy utkwione w bracie. Wy
rażają wielki ból. I co jeszcze? Są) bezbarw
ne, stężałe. Jakby Mariole czegoś szukała 
u brata. A może na coś czeka?

Drugi mężczyzna w szeregu z lewej strony 
jest zupełnie zrezygnowany. Wspomina żonę 
w Paryżu? Ciekawe, ile on ma dzieci. Dwo
je, troje?

Trzeci mężczyzna z tej strony rzędu, naj
wyraźniej płacze. Łzy bardzo wolno spływa
ją po zarośniętych policzkach. I ma dresz
cze. Boi się śmierci, która zaraz nadejdzie.

— Półtorej minuty czasu...
Zblazowany oficer odćhodzl. Zatrzymuje 

się przy grupie podwładnych. Coś Im kla
ruje, wskazuj' na rozpylacze. Z wyjątkiem 
trzech, wszyscy układają ciężką broń na za
pomnianym wózku bagażowym. Odpinają 
kabury. Będą strzelać z pistoletów. Kow
boje. •

Czwarty mężczyzna, stojący z lewej stro
ny w szeregu, widzi czynione przez Niemców 
przygotowania. Otwiera szeroko oczy.

Nazywa się Janusz Roman. Wywieziony 
z Polski na roboty do Rzeszy, przedostaje się 
do Francji. Intensywnie myśli teraz o jed
nym: z pistoletu trudniej człowieka położyć. 
Strzał trochę chybiony, musi oznaczać zbyt 
długie konanie.

„Skrzypiąca śmierć" powraca na stano

wisko. Odmierza czas, przemawia:
— Dokładnie trzydzieści sekund.
Milczenie.
Flegmatyczny oficer raptem się denerwuje.

Krzyczy:
— Donnerwetter! Głupcy! Wszyscy mar

nie zginiecie.
Milczenie.

Niemiec na 
moment zawa
ha! się. Coś, 
jakby prosił:

— Szkoda ty 
lu ludzi, przy
znajcie się...

Znowu głuche 
milczenie. Wy
pełnione przera 
żenieni oczy zbi

tych w ciasna gromadkę luciTCkobiet.
— No więc, dobrze. Sami podpisaliście na 

siebie wyrok. Hans! — Do mnie!
Trzynastu ponurych jak noc drabów, w ła

pach pistolety, staje przed rzędem skazanych 
Francuzów.

— W tył zwrot! Odwracać się! — krzyczy 
wściekle, unterofizier Hans.

Andre Pertaul prawie nieprzytomny. Je
śli przyasna się, że futerał jest jego, że prze
woził w nim broń, tamtych chyba zwolnią. 
Ale on będzie bezpowrotnie skazany na 
okropną śmierć w kazamatach Gestapo. Te

raz, gdy wie, że się strasznie boi, wie, że 
nie potrafi przetrzymać wyrafinowanych tor
tur i za pierwszym uderzeniem będzie sypał 
członków Francuskiego Ruchu Oporu, swoich 
współtowarzyszy, postanawia milczeć do 
końca. Milczeć za wszelką cenę. Ale ta ce
na przecież okropnie wysoka — dwunastu 
niewinnych ludzi wyrwanych nagle ze świa
ta żyjących. I Mariole, która dobrze wie, 
czyj to futerał na skrzypce.

Co robić? Boże, co robić?... Andree Per
taul widzi kątem oka, że jego najbliższy są
siad pomału odwraca się do tyłu. Czas!... 
W powolnym półobrocie dostrzega siostrę. 
Próbuje się nawet blado uśmiechnąć, próbuje 
dostrzec jakiś pożegnalny gest z jej strony.

Nic. Mariole przedarła się na czoło zbitej 
ciasno grupy, dzieli ją zaledwie dwa metry 
od fatalnego futerału na skrzypce. Ostatnie 
spojrzenie na Mariolę. Nie płacze, twarz 
skamieniała, żadnego ruchu imitującego — 
żegnaj.

Andre odwrócił się.
„Boże!"
Suchy trzask. Wprowadza 

ją naboje do luf. Stukot bu
tów. Podchodzą bliżej. Zę
by pewnie strzelać!

Mariole decyduje się na 
skok. Niemcy patrzą w stro 
nę trzynastu skazanych. 
Nikt nie ma czasu zaprzątać 
sobie głowy pudłem na 
skrzypce. Tam leży czarny, 
lśniący „Mauzer”.

Mariole odciąga błyskawi
cznie zamek.

Strzela krótka seria do 
brata.

Elegancki niemiecki oficer 
w parę minut później uderza 
damską, szpicrutą po twarzy

leżącą bezwładnie na ziemi Mariole. Z ką
cików ust wypływają powoli dwie ciemne 
strużki krwi.

i Skandal z obrabiarkami dla Brazylii
i Pożar w radiostacji
i Zmarnowane 7,5 miliona złotych
i Afera słupkowa

Szkodnictwo gospodarcze
przedmiotem dochodzeń prokuratorskich

SAGA O CHŁOPIE BIARTURZE

TEMATEM sag są na ogół peł- 
ne patosu i bohaterstwa dzie

je książąt, rycerzy t wojowni
ków, które upiększone fantazją 
ludową, przechodzą z pokolenia 
na pokolenie.

Ta saga Jest krańcowo Inna. 
Jej bohaterem Jest prosty is
landzki chłop, dawny parobek 
folwarczny, który zaciekle i fan
tastycznie walczy o podstawowe 
prawo człowieka — o niezależ
ność. Jest to saga nawskroś 
współczesna, mimo że zarówno 
Jej Język, Jak i nastrój pełnej 
/zadumy legendy są Jak najlep
szą kontynuacją klasycznych 
wzorów.

Islandię, ziemię niegdyś żyzną 
1 bogatą, przeklął potężny cza
rownik KolumkiUl i od tej po
ry nie znalazł tu nikt pomyślno
ści i szczęścia. Ale Biartur, 
człowiek mocny i uparty, żyja^y 
■w dwudziestym wieku, chce wy
drzeć czarownikowi prawo do 
szczęścia, ohce przełamać zly 
czar malowniczej doliny, gdzie 
postanawia zbudować swój dom 
na przekór ludziom i upiorom. 
W tej nierównej walce ma on 
tylko swe twarde ręce, tęsknotę 
za własną zagrodą i żelazną wo
lę dojścia do celu.

Niewiele to Jednak na całą cze 
redę upiorów i ludzi, których 
sprzysiągł przeciw sobie swą har- 
dością. Nic więc dziwnego, że 
Biartur ulegnie w walce. Ule
gnie, ale się nie załamie. Odej
dzie na nowe miejsce, by tam 
swą walkę zacząć od nowa.

„Niezależni0 Łaxnessa, lau
reata nagrody Nobla, to książka, 
która dziejami bohaterów jak 
najmocniej tkwj we współczesno
ści, zachowując Jednocześnie kli
mat ludowej opowieści. Godziny 
spędzone nad jej kartami — to 
godziny głębokich przeżyć.

8.

SMUTNA OPOWIEŚĆ 
O SŁONECZNEJ GRECJI

GDY wymawiamy słowo „Gre
cja0 — przychodzi nam na 

myśl słoneczna kraina, kolebka 
kultury i piękna, ojczyzna mi
tów 1 poezji.

Ale Grecja przedstawiona przez 
Andre Kedrosa w książce pt. 
„Now’y kwiat0 niewiele ina 
z takim obrazem w-spólnego. Jest 
to kraj najzupełniej współczesny, 
nękany sprzecznościami kapitaliz
mu, pełen grozy bezrobocia I o- 
krutnie dławionego ruchu patrio
tycznego.

W „Nowym kwiecie0 Istnieją 
jak gdyby dwie płaszczyzny wy
znaczające akcję książki: jedna 
— to losy jej bohaterów, pra
cowników wielkiego warsztatu re
montu samochodów, druga płasz
czyzna istniejąca jak podziemne 
źródło — to proces bohatera grec
kiego Belojannisa. Proces ten, o 
którym wiemy tylko z relacji 
bohaterów 1 ich reakcji na jego 
poszczególne fazy, w sposób za
sadniczy określa tok powieści 1 
jest jej głównym motorem. Wo
kół niego zawiązano są wszyst
kie pierwszoplanowe wątki po
wieści i on właśnie splata ze 
sobą losy bohaterów.

S.

Bałtyk Koszalin 6:1 389:9.04
Zryw ZSMR Koszalin 9:2 348:242
Zryw TH Koszalin 4:3 310:242
Zryw TF Koszalin 3:3 225:238
Start Sławno 2:4 167:257
Zrjrw TR Słupsk 2:5 199:304
Zryw ZSZ Słupsk 0:4 58:201


